
1 

 

FV/ac 

 

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA PEL 

PLE DE L’AJUNTAMENT D’ALELLA 

 

IDENTIFICACIÓ DE LA SESSIÓ 
 

Caràcter: ordinari 

Data: 31 de juliol de 2014 

Horari: de les 19 h 35 min a les 21 h 05 min 

Lloc: Sala de Sessions de la Casa de la Vila 

 

ASSISTENTS 
 

Sr. Marc Almendro i Campillo, regidor (ERC-SxA-AM) 

Sr. José Bardes Conesa, regidor (Gd’A) 

Sr. Francisco Javier Berzosa Hergueta, regidor (PP) 

Sra. Ana Fernández i Amela, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sr. Andreu Francisco i Roger, alcalde-president (ERC-SxA-AM) 

Sr. Vicenç Llorca i Berrocal, regidor (CiU) 

Sra. Glòria Mans Cervantes, 3a tinent d’alcalde (PSC-PM) 

Sra. Mercè Marzo Gómez, regidora (Gd’A) 

Sra. Maria Isabel Nonell i Torras, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sra. Rosa Rubio i Munné, regidora (CiU) 

Sr. Frederic Salas i Mañas, 2n tinent d’alcalde (ERC-SxA-AM) 

Sra. Maria Teresa Vilaró i Comas, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sra. Cristina Xatart i Alzina, 1a tinent d’alcalde (CiU)  

 

Assistits pel sotasignat secretari general de la Corporació, Sr. Félix-José Valdés Conde. 
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Assisteix a la sessió l’Interventor accidental de Fons, Sr. Oriol Rivera Bertran. 

 

ORDRE DEL DIA 
 

1.- Aprovació de l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 26 de juny 

de 2014. 

2.- Informe d’Intervenció i Tresoreria corresponent al segon trimestre del 2014 sobre 

compliment de terminis per al pagament d’obligacions pendents. 

3.- Proposta de l’Alcaldia sobre separació del Consorci Digital Mataró-Maresme. 

4.- Proposta de l’Alcaldia sobre resolució del conveni de delegació al Consell Comarcal 

del Maresme del servei municipal de recollida selectiva de vidre i altres. 

5.- Proposta de l’Alcaldia sobre delegació a la Diputació de Barcelona per a la 

recaptació de multes coercitives i costes judicials. 

6.- Proposta de l’Alcaldia sobre nomenament de representants en el Consorci DO Alella. 

7.- Proposta de l’Alcaldia sobre aprovació del Pla Econòmic i Financer fins a l’exercici 

2015. 

8.- Proposta de l’Alcaldia sobre aprovació de l’expedient de modificació de crèdit núm. 

11/2014. 

9.- Proposta de la regidoria de Medi Ambient sobre sortida del municipi d’Alella de 

l’Agrupació de Defensa Forestal de La Conreria i iniciació dels tràmits per a la 

creació de l’Agrupació de Defensa Forestal d’Alella. 

10.- Proposta de la regidoria de Medi Ambient sobre aprovació de l’expedient de 

contractació del servei municipal de recollida de residus sòlids urbans. 

11.- Moció dels grups municipals d’ERC CiU i PSC sobre adhesió a la commemoració del 

centenari de la Mancomunitat de Catalunya. 

Precs i preguntes. 
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DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

 

Al poble d’Alella, el dia 31 de juliol de dos mil catorze, essent les 19 hores 35 minuts, a 

la Sala de Sessions de la Casa de la Vila i sota la Presidència de l’Il·lm. Sr. alcalde, 

Andreu Francisco i Roger, es reuneix el Ple de l’Ajuntament en sessió pública ordinària. 

 

Constatada l’existència del quòrum necessari per a la seva vàlida constitució, l’alcalde 

obre la sessió i es passen a tractar els assumptes inclosos a l’ordre del dia, recaient sobre 

aquests punts els acords que a continuació s’indiquen: 

 

 

1.- APROVACIÓ DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA EL 

DIA 26 DE JUNY DE 2014.- La Presidència sotmet a votació l’aprovació de l’acta de la 

sessió ordinària de 26 de juny de 2014, la qual  s’aprova per unanimitat. 

 

 

2.- INFORME D’INTERVENCIÓ I TRESORERIA CORRESPONENT AL SEGON TRIMESTRE DEL 

2014 SOBRE COMPLIMENT DE TERMINIS PER AL PAGAMENT D’OBLIGACIONS 

PENDENTS.- El Sr. alcalde ret compte de l’informe d’Intervenció i Tresoreria, el qual 

literalment diu: 

 

“INFORME 2n TRIMESTRE 2014 SOBRE compliment de terminis per al 

pagament d’obligacions pendents. 

De conformitat amb allò establert a l'article 4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, 

de modificació de la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la qual s'estableixen 

mesures contra la morositat en les operacions comercials. 

 

NORMATIVA APLICABLE: 

- Llei 15/2010 per la qual s'estableixen operacions de lluita contra la morositat.  

- RDL 3/2011 Text Refós de la Llei de Contractes del sector públic. 
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- RDL 1496/2003, de 28 de novembre, pel qual s'aprova el reglament sobre les 

obligacions de facturació i es modifica el reglament de l'Impost sobre el Valor 

Afegit. 

-  RDL 4/2013, de 22 de febrer de 2013, en el qual s’estableix un nou còmput de 

terminis de pagament. 

 

Primer.- D'acord amb la Llei 15/2010, el registre de factures s'ha de configurar 

com un registre comptable auxiliar obligatori per les Entitats Locals. 

 

El compliment del termini en els pagaments és d'aplicació a tots els pagaments 

entre empreses i l'administració local segons el TRLCSP. També és aplicable a les 

factures o els documents justificatius que transcorreguts més de tres mesos des de 

la seva anotació en el registre de factures i no s'hagi tramitat l'expedient 

d'aprovació de la despesa i reconeixement de l'obligació o s'hagi justificat per 

l'òrgan gestor l'absència de la seva tramitació en un mes des de la data d’entrada 

a l’esmentat  registre. 

 

Segon.- La Llei 15/2010 estableix com a terminis de pagament els següents: 

 

Dates Terminis ( a comptar des de l’ exp. de la cert. 
obres o registre entrada factures) 

7/7/2010 - 31/12/2010 55 dies 
1/1/2011 - 31/12/2011 50 dies 
1/1/2012 - 31/12/2012 40 dies 
1/1/2013 - endavant 30 dies 

 

La data de finalització del termini queda fixada per l’art. 4t de la Llei 4/2013, 

atès que cas d’haver-hi un procediment d’acceptació o comprovació per a la 

verificació de la conformitat en la recepció dels béns o serveis, aquest termini no 

podrà excedir de 30 dies naturals, llavors el termini de pagament serà de 30 dies 

després d’aquesta acceptació o verificació. 
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Tercer.- Trimestralment s'haurà d'emetre informe sobre el compliment de terminis 

per al pagament de les obligacions que inclourà necessàriament nombre i quantia 

global d'obligacions pendents amb incompliment de termini. 

És a dir, s'hauran d'emetre el 31 de març, 30 de juny, 30 de setembre i 31 de 

desembre. 

 

Quart.- L’informe trimestral s'haurà de subjectar als següents tràmits: 

1.- Traslladar-lo al Ple. 

2.- Traslladar-lo a la Direcció General de Coordinació Financera amb les 

entitats locals com a òrgan competent del Ministeri d'Economia i 

Hisenda.  

3.- Traslladar-lo a la Direcció General de Política Financera de la 

Generalitat de Catalunya. 

4.- El Ple, en el termini de 15 dies de la sessió en la qual s'hagi debatut 

l’informe trimestral, publicarà un informe agregat de la relació de 

factures i documents agrupats pel seu estat de tramitació, tot i que 

la llei no estableix la forma de publicitat específica. 

 

Cinquè.- S'acompanya Annex 1 que inclou llistat de  factures amb compliment 

dels terminis i resum de nombre i quantia global de les obligacions pendents amb 

incompliment de termini, així com relació de factures que s’han enregistrat al 

registre de factures fa més de tres mesos sense que hi hagi hagut reconeixement 

de l’obligació. Dades que es trameten al Ministeri d’Economia i Hisenda.   

 

Sisè.- S'acompanya Annex 2 que inclou relació de factures agrupada per estat de 

tramitació. Dades que es trameten a TUTELA FINANCERA de la Generalitat de 

Catalunya.” 

 

 



6 

 

El Sr. alcalde manifesta que per normativa estan obligats a informar al Ple de la mitjana 

de temps amb què es paga als distribuïdors trimestralment. Des de gener de 2013, les 

administracions tenen l’obligació de pagar els proveïdors en un termini de 30 dies. I, pel 

que fa al resultat d’aquest segon trimestre de 2014, la mitjana d’aquest període de 

pagament ha estat de 30,27 dies. I, per tant, estan en la mitjana. Al final, el darrer 

trimestre de 2013, van estar lleugerament per sota, creu recordar que a l’entorn dels 28. 

El primer trimestre i fruit de la regularització de factures per canvi d’any se’n van anar a 

37. I ara, al segon trimestre, ja tornen a aquests 30 dies.     

 

 

El Ple acorda quedar assabentat de l’Informe sobre el compliment de terminis per al 

pagament d’obligacions pendents corresponent al segon trimestre del 2014. 

 

 

Arribat aquest punt i essent les 19 hores 40 minuts compareix a la sessió el regidor Sr. 

Berzosa. 

 

 

3.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE SEPARACIÓ DEL CONSORCI DIGITAL MATARÓ-

MARESME.- El Sr. alcalde ret compte de la proposta de l’Alcaldia, la qual literalment diu: 

 

“El Ple municipal, en sessió celebrada el  27 de juliol de 2006, va aprovar la 

constitució del Consorci  per a la gestió de la televisió digital local pública de la 

demarcació de Mataró (programa núm. 1 del canal múltiple amb referència TL06B i 

denominació Mataró) “CONSORCI DIGITAL MATARÓ-MARESME” entre altres 

Ajuntaments i el Consell Comarcal del Maresme. 

 

Atès que, actualment, l’interès públic per al municipi d’Alella de l’objecte de 

l’esmentat Consorci no justifica la seva permanència. 
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Atès que l’article 15 dels Estatuts del Consorci preveu que la separació d’algun 

dels seus membres es podrà realitzar mitjançant la comunicació al seu President, 

amb tres mesos d’antelació a la data d’aprovació dels pressupostos de l’exercici 

següent, 

 

Aquesta Alcaldia proposa al Ple municipal l’adopció dels següents acords: 

 

PRIMER.-  Aprovar la separació d’aquest Ajuntament del “CONSORCI DIGITAL 

MATARÓ-MARESME” per a la gestió de la televisió digital local pública de la 

demarcació de Mataró (programa núm. 1 del canal múltiple amb referència TL06B i 

denominació Mataró), del qual l’Ajuntament d’Alella formava part per acord del 

Ple municipal de data 27 de juliol de 2006. 

 

SEGON.- Comunicar aquest acord al President de l’esmentat Consorci, de 

conformitat  amb el previst per l’article 15.1 dels seus Estatuts.” 

 

 

El Ple de l’Ajuntament que es va celebrar el 27 de juliol de 2006 va decidir participar en 

la constitució del Consorci Digital Mataró Maresme per tal de crear una televisió pública 

comarcal que pogués informar dels fets que succeeixen en la nostra comarca i que també 

servís com a eina de cohesió territorial. Ja en aquell moment en què es desplegaven els 

canals de la televisió digital, el Maresme va decidir demanar dos canals públics, un que 

integrava tots els municipis del Baix Maresme i de Mataró i el seu entorn, i per una altra 

banda els municipis de l’Alt Maresme varen voler sol·licitar el seu propi canal. Des 

d’aleshores han anat passant moltes coses, entre altres que el canal del nord de l’Alt 

Maresme, en un moment donat, va passar a cedir la seva gestió al seu Consorci i després 

va acabar dissolent-se el Consorci del nord. I pel que fa al Consorci Digital Mataró 

Maresme, del qual han vingut formant part fins aquest moment, tot i que d’entrada no 

s’hi van integrar tots els municipis, tots els ajuntaments, al llarg dels anys se n’han anat 

desvinculant la major part d’aquells ajuntaments que varen arrancar o que varen 
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participar en la creació d’aquest Consorci d’aquesta televisió. Fins arribar el punt en què 

ara ja feia un bon grapat de mesos, per no dir ja algun any, on només quedaven quatre 

ajuntaments integrants d’aquest Consorci: Mataró, Cabrera, Caldes d’Estrac i Alella. Bé, 

aquest any, es va elaborar el pressupost comptant que podien entrar-hi un o dos 

municipis més, però això no s’ha produït i, de part del Consorci, se’ls va traslladar una 

derrama per aquests ingressos que estaven previstos que poguessin venir i que no 

vindran. Des de l’Ajuntament d’Alella varen manifestar la seva oposició que aquesta 

derrama es produís. Es va aprovar per part del Consorci que aquesta derrama es produiria 

i ells entenen que la seva quota de solidaritat comarcal pel que fa a aquest ens ha arribat 

al seu final i lamentablement, molt lamentablement, i aquí també hi posa una part 

personal que va participar en la creació d’aquest ens, doncs proposen d’abandonar el 

Consorci, cosa que es produirà a finals d’any. Per tant, notificaran, que s’ha de notificar 

abans de l’últim trimestre quan han d’haver-hi aquestes desvinculacions, i ja veuran que 

en el punt de la modificació de crèdit inclou una dotació d’uns 8.000€ que són per 

assumir aquesta derrama que s’ha aprovat i que, per tant, han d’entomar. Però arribaran a 

31 de desembre i, a l’Ajuntament, li quedarà pagar la part d’amortització de les 

inversions que es varen produir inicialment com fan els altres ajuntaments que hi van 

participar. Per tant, proposen aquesta separació del Consorci Digital Mataró Maresme.  

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que, per part seva, lamentar que desaparegui un mitjà 

de comunicació, que pugui desaparèixer o que pugui deixar de donar cobertura a Alella. 

Sí comentar que els hagués agradat que Alella, que va ser una de les població que va 

impulsar la creació d’aquest Consorci, que aquest plenari hagués tingut una certa 

informació del funcionament del Consorci i dels números al llarg d’aquests anys, que no 

han tingut. I, d’altra banda, també posar en evidència que, com passa habitualment, amb 

aquests mitjans que són impulsats des del sector públic doncs que l’oposició no ha tingut 

cabuda o no ha tingut presència en la informació diària que el canal ha anat fent al llarg 

d’aquests anys, amb l’excepció dels debats electorals en els quals estaven tots convidats. 

Senzillament és un comentari a fer que pensa que té el seu interès. Però que ha estat en 
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tot cas una eina al servei dels diferents governs que han tingut els diferents municipis 

associats al Consorci.  

 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

4.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE RESOLUCIÓ DEL CONVENI DE DELEGACIÓ AL 

CONSELL COMARCAL DEL MARESME DEL SERVEI MUNICIPAL DE RECOLLIDA SELECTIVA 

DE VIDRE I ALTRES.- El Sr. alcalde ret compte de la proposta de l’Alcaldia, la qual 

literalment diu: 

 

“Atès que el Ple de l’Ajuntament d’Alella, en sessió celebrada el dia 1 d’octubre de 

1998, va acordar “Delegar al Consell Comarcal del Maresme el servei municipal de 

recollida selectiva de vidre, paper/cartró i envasos/embalatges lleugers”. 

 

Atès que, en data 19 de gener de 1999, se signà el corresponent conveni entre 

l’Ajuntament d’Alella i el Consell Comarcal del Maresme, on, en el seu pacte 

TERCER, punt 2, s’estableix el mutu acord com a causa d’extinció d’aquest conveni.  

 

Atès que l’Ajuntament d’Alella, mitjançant el Decret de l’Alcaldia núm. 239/2014, 

de 7 de març de 2014, ha incoat expedient per a la contractació del servei de 

recollida dels residus sòlids urbans d’Alella que inclou la recollida de totes les 

fraccions dels residus (resta, orgànica, vidre, paper-cartró, envasos...), alhora que 

n’assumirà els costos de recollida i gestió posterior. 

 

Aquesta Alcaldia proposa al Ple municipal l’adopció dels següents acords: 
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PRIMER.-  Aprovar la resolució, de mutu acord entre les parts, del conveni signat 

en data 19 de gener de 1999, entre l’Ajuntament d’Alella i el Consell Comarcal del 

Maresme, de delegació al Consell del servei municipal de recollida selectiva de 

vidre, paper/cartró i envasos/embalatges lleugers,  amb efectes a 31 de desembre 

de 2014.  

 

SEGON.- Facultar el Sr. alcalde per a la realització de tots aquells actes que siguin 

necessaris per a l’execució d’aquest acord de resolució. 

 

TERCER.- Notificar aquest acord al Consell Comarcal del Maresme als efectes 

adients.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que vinculat al punt número 10 d’aquest plenari, s’aprovarà 

l’expedient de contractació del nou servei municipal de recollida de residus sòlids urbans. 

Fins a la data d’avui, des del principi de la implantació de la recollida selectiva de vidre, 

cartró i plàstic, el Consell Comarcal ha vingut prestant aquest servei a l’Ajuntament. I 

l’Ajuntament ha estat el responsable del que era el rebuig, i després, quan es va 

incorporar la recollida de la fracció orgànica, doncs ho ha anat fent. El servei del Consell 

Comarcal que tenia un cost limitat, econòmicament baix, vinculat també que els 

ingressos produïts per aquesta recollida selectiva anaven a l’empresa que gestiona el 

servei per part del Consell Comarcal, doncs ha estat oferint fins a la data un servei que 

tot i que l’han anat incrementant al llarg del anys amb millores, doncs és un servei que 

no compleix les expectatives que creuen necessàries per a aquest servei de recollida 

selectiva. En plantejar-se  aquest nou concurs varen creure que era molt més interessant 

recuperar aquestes fraccions i oferir un servei que, entre altres coses, i ja ho explicarà 

una mica més endavant el regidor de Medi Ambient, es tindran totes les cinc fraccions, i 

no com fins ara que tenen diferents àrees, és a dir, les àrees de selectiva per una banda, 

les àrees d’orgànica i de rebuig per una altra, que en alguns punts coincideixen però no 

en tots. Tenen 50 punts de selectiva, però després en tenen uns 150 de rebuig o de 
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rebuig i orgànica. Per tant, amb el nou plantejament en què cada àrea tingui les cinc 

fraccions, doncs proposen la recuperació d’aquesta delegació que va fer en el seu moment 

l’Ajuntament d’Alella, allà l’any 1998. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que ells s’abstindran de votar en aquest punt, a l’espera 

que puguin debatre el punt corresponent al nou contracte. 

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la proposta. Hi voten a favor el Sr. 

alcalde, els tinents d’alcalde Sres. Mans i Xatart, i Sr. Salas, i els regidors, Sres. 

Fernández, Nonell, Rubio i Vilaró, i Srs. Almendro, Berzosa i Llorca; s’abstenen de 

votar-la els regidors Sra. Marzo i Sr. Bardes. En conseqüència s’aprova la proposta.  

 

 

5.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE DELEGACIÓ A LA DIPUTACIÓ DE BARCELONA PER 

A LA RECAPTACIÓ DE MULTES COERCITIVES I COSTES JUDICIALS.- El Sr. alcalde ret 

compte de la proposta de l’Alcaldia, la qual literalment diu: 

 

“El Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat per Reial decret 

legislatiu 2/2004, de 5 de març, preveu a l’article 7 que les Entitats locals podran 

delegar en altres Entitats locals, en el territori de les quals estiguin integrades, 

les facultats de gestió, liquidació, inspecció i recaptació dels ingressos de dret 

públic que els corresponguin. 

 

A l’empara de la previsió legal, aquest Ajuntament considera oportú delegar en la 

Diputació de Barcelona les facultats de recaptació dels ingressos de dret públic 

que en la part resolutiva d’aquest dictamen, s’enumeren. 
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D’altra banda, amb anterioritat a aquesta data, l’Ajuntament ha delegat altres 

facultats de gestió, liquidació  i recaptació d’ingressos de dret públic locals, 

mitjançant l’adopció dels corresponents acords plenaris. 

 

Davant l’experiència adquirida es creu procedent ampliar la delegació de 

competències que exerceix la Diputació de Barcelona de gestió, liquidació i 

recaptació de determinats ingressos de dret públic d’aquest municipi a altres 

ingressos de dret públic que s’enumeren a la part resolutiva d’aquest dictamen i, 

alhora, regular l’exercici de la delegació i les facultats que es reserva 

l’Ajuntament. 

 

Val a dir que la Llei 26/2010, de 3 d’agost, de Règim jurídic i procediment de les 

administracions públiques de Catalunya, a banda de disposar -en el seu article 

116.1- que les administracions públiques catalanes, els organismes i les entitats 

públiques poden delegar les competències de llur titularitat a altres 

administracions o entitats en els termes que estableix la normativa sectorial 

aplicable, estableix en el seu article 8.4 que la delegació d'una competència pot 

reservar, a favor de l'òrgan delegant, les facultats de control i seguiment de 

l'exercici de la competència delegada, i es pot subjectar a condició, suspensiva o 

resolutòria, o a termini.  

 

En virtut de tot això, aquesta Alcaldia proposa al Ple de l’Ajuntament, amb el vot 

favorable de la majoria absoluta del nombre legal de membres de la Corporació, 

adoptar els següents acords: 

 

PRIMER.- Delegar en la Diputació de Barcelona perquè mitjançant el seu 

Organisme de Gestió Tributària exerceixi, per compte d’aquesta Corporació, les 

competències de recaptació dels ingressos de dret públic que a continuació 

s'especifiquen: 
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- Multes coercitives. 

· Notificació de les liquidacions practicades per l'Ajuntament. 

· Dictar la provisió de constrenyiment. 

· Recaptació dels deutes, tant en període voluntari com en executiu. 

· Liquidació d'interessos de demora. 

· Resolució dels expedients de devolució d'ingressos indeguts. 

· Resolució dels recursos que s'interposin contra els actes anteriors. 

· Qualsevol altre acte necessari per a l'efectivitat dels anteriors. 

 

- Costes judicials derivades de procediments contenciosos administratius. 

· Notificació de les liquidacions practicades per l'Ajuntament. 

· Dictar la provisió de constrenyiment. 

· Recaptació dels deutes, tant en període voluntari com executiu. 

· Liquidació d'interessos de demora. 

· Resolució dels expedients de devolució d'ingressos indeguts. 

· Resolució dels recursos que s'interposin contra els actes anteriors. 

· Qualsevol altre acte necessari per a l'efectivitat dels anteriors. 

 

SEGON.- L’Ajuntament es reserva la facultat de realitzar per si mateix i sense 

necessitat d’avocar de forma expressa la competència, les facultats d’aprovar 

determinades actuacions singulars de recaptació, concedir beneficis fiscals, 

realitzar liquidacions per determinar els deutes tributaris o aprovar l’anul·lació, 

total o parcial, de les liquidacions, respecte d’alguns dels tributs o ingressos de 

dret públic la gestió dels quals ha estat delegada en la Diputació de Barcelona, 

quan circumstàncies organitzatives, tècniques, o de distribució competencial dels 

serveis municipals, ho facin convenient. 

 

TERCER.- L'Ajuntament podrà convenir amb l'Organisme de Gestió Tributària de la 

Diputació de Barcelona, la realització d'actuacions de recaptació procedents, 
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respecte a d'altres conceptes diferents dels assenyalats en aquest acord, amb 

subjecció als criteris emanats per la Junta de Govern de l'ORGT. 

 

QUART.-  La delegació conferida de l’exercici de les competències descrites en 

aquest acord es regeix per les següents regles: 

 

Regla primera.- La delegació atorgada té caràcter general i una duració de 

dos anys a comptar des de la data d’acceptació per part de la Diputació de 

Barcelona.   

 

Tanmateix, el temps de durada de la delegació s'entendrà prorrogat 

tàcitament per períodes consecutius d'un any, si cap de les dues parts no 

comunica la seva decisió de donar-la per finida amb una antelació mínima de 

sis mesos. 

 

Regla segona.-  L’exercici de les facultats delegades s’ajustarà als 

procediments, els tràmits i les mesures en general, relatives a la gestió 

tributària, que estableixen tant la Llei d’hisendes locals com la Llei general 

tributària i les seves normes de desplegament, així com a allò que s’estableix 

en l’Ordenança general de gestió, inspecció i recaptació dels ingressos de dret 

públic municipals, la gestió dels quals ha estat delegada en la Diputació de 

Barcelona. 

 

En particular, pel que respecta a la recaptació, en període de pagament 

voluntari i en període executiu, s’aplicarà el Reglament general de recaptació 

i la normativa concordant. 

 

Regla tercera. Les facultats delegades seran exercides pels òrgans de la 

Diputació de Barcelona i del seu Organisme de Gestió Tributària, conforme el 

que disposen els Estatuts de l’Organisme de Gestió Tributària, el seu 
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Reglament orgànic i l’Ordenança general de gestió, inspecció i recaptació dels 

ingressos de dret públic municipals, la gestió dels quals ha estat delegada en 

la Diputació de Barcelona.  

 

Per la seva banda, l'Ajuntament podrà emanar instruccions tècniques de 

caràcter general i recavar, en qualsevol moment informació sobre la gestió. 

 

Regla quarta.- L’Organisme de Gestió Tributària percebrà, com a compensació 

econòmica per les despeses que hagi d'atendre per portar a terme amb 

eficàcia la prestació del servei objecte de la delegació conferida, la taxa per 

la prestació de serveis i la realització d’activitats necessàries per a l’exercici 

de les funcions de gestió, liquidació, inspecció i recaptació dels ingressos de 

dret públic municipals, regulada en l’ordenança fiscal que estigui vigent en 

cada exercici.  

 

Regla cinquena.- L’Ajuntament podrà sol·licitar bestretes ordinàries a 

compte de la recaptació dels impostos sobre béns immobles i sobre activitats 

econòmiques, si aquests tributs figuren entre els tributs delegats.  

L’atorgament d’aquestes bestretes, llur quantia i condicions es regeix pels 

criteris que estableixi la Junta de Govern de l’Organisme de Gestió Tributària. 

En circumstàncies singulars, el president de l’ORGT podrà aprovar bestretes 

extraordinàries. En aquest supòsit, l’Ajuntament assumirà el cost financer que 

representi per a l’ORGT  la disponibilitat de fons aliens. 

 

Regla sisena.  L'aplicació comptable i les transferències de les quantitats 

recaptades per l’ORGT a l’Ajuntament es regiran per les normes següents: 

 

1. L’aplicació comptable, amb el detall de les quantitats recaptades per cada 

concepte d’ingrés, i, la transferència de la recaptació, la realitzarà l’ORGT a 

l’Ajuntament  de forma quinzenal. 
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2. Els comunicats d’aplicació comptable detallaran les quantitats liquidades 

pels diversos conceptes, les anul·lacions de liquidacions i les devolucions 

d’ingressos indeguts aprovades dins el període quinzenal anterior, amb les 

especificacions necessàries per poder registrar les operacions resultants en 

la forma imposada per la Instrucció de comptabilitat de les corporacions 

locals. 

 

3. L'Organisme de Gestió Tributària liquidarà i recaptarà, per delegació de 

l'Ajuntament, interessos de demora pel temps transcorregut des de la 

conclusió del període de pagament voluntari fins al moment en què tingui 

lloc el pagament del deute, al tipus d'interès establert a la normativa 

vigent.  

 

4. L’import de la bestreta ordinària a què es refereix la regla cinquena serà 

abonada conjuntament amb la primera transferència del mes pel concepte 

de recaptació. 

 

5. Pel que fa a la recaptació per l'Impost sobre activitats econòmiques, es 

transferirà a l’Ajuntament la part d'ingressos que corresponen a la quota 

tributària municipal, i la part corresponent al recàrrec provincial 

s'ingressarà directament al compte de la Diputació. 

 

Regla setena.- La Diputació de Barcelona tindrà, genèricament, les facultats i 

les obligacions que corresponen, segons la normativa vigent en aquesta 

matèria, al titular de la recaptació, i les exercirà o bé complirà a través de llur 

Organisme de Gestió Tributària. 
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L'Organisme de Gestió Tributària rendirà els comptes a l’Ajuntament de la 

gestió recaptatòria en els terminis i segons les especificacions que conté el 

Reglament general de recaptació i llurs disposicions concordants.  

 

Regla vuitena.- A més de les obligacions establertes en la legislació vigent 

per als òrgans recaptadors, l'Organisme de Gestió Tributària assumeix per 

l’acceptació voluntària de la delegació realitzada per l’Ajuntament, les 

obligacions següents: 

 

a. Establir circuits de comunicació interadministrativa que puguin fer més 

efectiva la gestió de la recaptació executiva.  

b. Establir les vies d'informació continuada a l'Ajuntament, a fi que pugui 

tenir coneixement puntual i constant de l'estat de la recaptació.  

c. Oferir a través de la Seu electrònica els serveis previstos en la Llei 

11/2007, de 22 de juny, d’accés electrònic dels ciutadans als serveis 

públics. 

d. Mantenir les oficines obertes al públic un mínim de 5 hores diàries.  

e. Portar la comptabilitat dels valors que estiguin en el seu poder i rendir el 

compte anual,  justificat per la relació de deutors classificada per 

conceptes i exercicis, i tota l'altra documentació que resulta exigible per la 

normativa vigent en cada moment.  

 

Regla novena. La Diputació de Barcelona, a través seu l'Organisme de Gestió 

Tributària, durant el temps de vigència de la delegació gaudirà dels drets 

següents: 

 

a. Percepció de les quantitats establertes en la regla quarta.  

b. Percepció dels contribuents de les costes que origina el procediment de 

constrenyiment, degudament justificades.  
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c. Percepció de l’Ajuntament de les costes que origina el procediment 

executiu, degudament justificades, en els supòsits de baixes acordades per 

l’Ajuntament. 

d. Nomenament al seu càrrec del personal que calgui per a la gestió del 

servei.  

e. Aconseguir l'auxili de l'autoritat en els casos previstos en el Reglament 

General de Recaptació i en les disposicions concordants.  

f. Utilitzar el local que habiliti l’ajuntament per a l’exercici de les 

competències delegades, sempre que no sigui necessari o convenient que 

l’ORGT disposi d’un local propi, de propietat o de lloguer i sens perjudici de 

la contraprestació que l’Organisme de Gestió Tributària pugui convenir amb 

l’ajuntament per la utilització de les dependències municipals.    

 

Regla desena.  L’Organisme de Gestió Tributària adoptarà les mesures 

necessàries per donar compliment a la normativa específica en matèria fiscal i 

tributària, a la de protecció de dades de caràcter personal, a la normativa 

sobre arxius i documents i a les especificacions contingudes en l’Ordenança 

general de gestió, inspecció i recaptació dels ingressos de dret públic 

municipals, la gestió dels quals ha estat delegada a la Diputació de 

Barcelona. 

 

Pel que respecte a la normativa reguladora de l’administració electrònica i 

dels arxius i documents, l’Organisme de Gestió Tributària podrà procedir a la 

substitució de documents originals en suports físics per còpies electròniques 

de documents amb validesa d’originals i signats electrònicament. A més a més 

tots els documents generats per l’entitat local delegant i per l’ORGT, així com 

aquells presentats pels ciutadans, referits a l’exercici de la delegació -tant els 

de suport paper com els de suport electrònic i llurs còpies- es podran destruir 

d’acord amb el que estableix la normativa d’arxius i documents, les taules 
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d’avaluació i els acords de la Comissió Nacional d’Accés, Avaluació i Tria 

Documental (CNAATD). 

 

Regla onzena.  Son causes d'extinció de l’exercici de la delegació conferida, 

les següents: 

 

1. El transcurs del termini de la vigència de la delegació o la no-pròrroga 

tàcita, d'acord amb allò que estableix la regla primera.  

2. L'acord mutu entre l'Ajuntament i la Diputació de Barcelona.  

3. L'incompliment de les regles de la delegació contingudes en l’acord. 

4. Qualssevol altra causa prevista per la normativa vigent.  

 

CINQUÈ.- Notificar aquest acord de delegació a la Diputació de Barcelona, als 

efectes que, per la seva part, es procedeixi a l'acceptació de la delegació 

conferida. Un cop acceptada la delegació, la Diputació de Barcelona la publicarà, 

juntament amb la referència a llur acceptació, tant en el Butlletí Oficial de la 

Província de Barcelona com en el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya i, 

també, en la seu electrònica de l’Organisme de Gestió Tributària de la Diputació de 

Barcelona.”  

 

 

El Sr. alcalde manifesta que l’Ajuntament d’Alella té delegada en la Diputació de 

Barcelona i al seu Organisme de Gestió Tributària la gestió i recaptació de pràcticament 

la totalitat dels tributs i taxes dels que són competents. Una de les coses que no tenien 

delegades és el cobrament d’aquestes multes coercitives o d’aquestes costes judicials. 

Entenent que són moments puntuals però que l’Ajuntament no disposa de la 

infraestructura i els recursos humans sobretot i  dels serveis tècnics suficients per poder 

anar endavant en aquesta recaptació de les costes judicials o de les multes coercitives, 

doncs és per això que deleguen aquest servei o aquesta funció en la Diputació de 

Barcelona. 
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A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

6.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE NOMENAMENT DE REPRESENTANTS EN EL 

CONSORCI DO ALELLA.- El Sr. alcalde manifesta que aquí hi ha aquesta proposta que 

avui retirarà de l’ordre del dia i que espera poder aprovar per Decret en els propers dies, i 

a posteriori ratificar pel Ple. Després de l’Assemblea que van tenir ahir en el Consorci de 

la Denominació d’Origen Alella, on ja estava preparat el seu anunci, i el posicionament 

del President del Consell Regulador respecte la nova proposta d’estatuts que ha de 

regular i que ha de vestir el que és el Consorci de la Denominació d’Origen, que, entre 

altres coses, aquests estatuts proposen que canviï el nom i que passi d’anomenar-se 

Consorci DO Alella a Consorci per a la promoció enoturística del territori DO Alella, en 

expressar per part del President del Consell Regulador alguna discrepància, els van 

convidar que es posicionin a través de la votació dels estatuts, i que, una vegada hagin 

fet això, doncs procediran a fer aquesta substitució, aquesta renúncia per part seva i la 

presa de la representació de l’Ajuntament en el Consorci i la proposta perquè la 

presidència pugui continuar romanent a Alella, en aquest cas en la titularitat de la 

Cristina Xatart. Retira aquest punt i ho faran per Decret a ratificar pel Ple, espera, sense 

cap dubte, en el plenari del mes de setembre.  

 

 

El Sr. alcalde, com a ponent, retira aquesta proposta. 

 

 

7.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE APROVACIÓ DEL PLA ECONÒMIC I FINANCER 

FINS A L’EXERCICI 2015.- El Sr. alcalde ret compte de la proposta de l’Alcaldia, la qual 

literalment diu: 
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“ANTECEDENTS  

 

El pressupost general de l'Ajuntament d'Alella no assoleix l'objectiu d'estabilitat 

pressupostària i trenca la regla de la despesa, a causa de l'esforç inversor derivat 

de les millores de l'enllumenat públic.  

 

Examinats els treballs realitzats pel Servei d'Assistència a la Gestió Econòmica 

Local de l'Àrea d'Hisenda i Recursos Interns de la Diputació de Barcelona, de 

confecció del Pla econòmic i financer d'aquest Ajuntament.  

 

FONAMENTS DE DRET  

 

Atès l'article 21 de la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'estabilitat 

pressupostària i sostenibilitat financera, les Entitats Locals que no hagin assolit 

l'objectiu d'estabilitat pressupostària, l'objectiu de deute públic o la regla de la 

despesa, restaran obligades a formular un pla econòmic i financer corrector durant 

l'any en curs i el següent.  

 

De conformitat a l'art. 23 de la Llei Orgànica de referència, aquests plans s'han de 

presentar al Ple per a la seva aprovació en el termini d'un mes des de 

l'incompliment. L'òrgan competent disposa de dos mesos, com a màxim, des de la 

seva presentació per a la corresponent aprovació i de tres mesos, des de la 

constatació de l'incompliment, per a la posada en marxa del pla. Posteriorment, 

els plans econòmics financers es trametran a la Direcció General de Política 

Financera, Assegurances i Tresor, per al seu coneixement. Es donarà a aquests 

plans la mateixa publicitat que l'establerta per les Lleis per als Pressupostos de 

l'entitat.  

 

Per tot això, aquesta Alcaldia proposa al Ple municipal l'adopció dels següents 
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acords:  

 

Primer.- Aprovar, en els termes de l'art. 23.4 de la Llei Orgànica 2/2012, de 27 

d'abril, d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, el Pla econòmic 

financer que aconsegueix l'estabilitat pressupostària, l'objectiu de deute públic i 

el compliment de la regla de la despesa, detall del qual figura a l'annex.  

 

Segon.- Trametre còpia del Pla econòmic financer a la Direcció General de Política 

Financera, Assegurances i Tresor i publicar-lo, a efectes informatius, al BOP.”  

 

 

El Sr. alcalde manifesta que porten a aprovació un document que és obligat per llei arran 

que varen trencar, en el tancament de l’exercici passat, l’estabilitat pressupostària que 

fixa la llei. La van trencar per molt poc, possiblement podien no haver-la trencat, però 

com que tenien clar que aquest 2014 en el pressupost volien fer la inversió de substitució 

de tres sectors d’enllumenat, la intervenció i inversió per a la millora energètica del 

sistema d’enllumenat públic del poble, on proposaven una inversió d’1,6 milions d’euros 

en aquestes qüestions, doncs trencaven l’estabilitat pressupostària. Només per això 

l’Estat els obliga a aprovar aquest document que és un Pla on s’indica com s’hauria de 

tornar a estar dins de les fórmules que donen aquesta estabilitat pressupostària a 

l’Ajuntament.  Varen demanar a la Diputació de Barcelona que els pogués elaborar aquest 

document. Els el van elaborar i els el van lliurar aquest mateix dilluns. Va sortir abans, 

però va poder anar a recollir-lo aquest dilluns i el porten aquí per aprovar-lo. El que 

determina és que dins d’aquest exercici 2014 i el 2015 tornaran a l’estabilitat 

pressupostària. És un Pla que, si no fos per la legalitat, seria totalment innecessari, 

perquè, com manifesta el Pla i com manifesten els redactors d’aquest document, 

l’Ajuntament d’Alella és un Ajuntament que està sanejat amb un índex d’endeutament 

amb tot del 29% i amb una capacitat inversora i de romanent de tresoreria. Ho han de 

fer per tal de complir amb aquesta llei d’estabilitat pressupostària de l’Estat espanyol. 
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A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

8.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE APROVACIÓ DE L’EXPEDIENT DE MODIFICACIÓ DE 

CRÈDIT NÚM. 11/2014.- El Sr. alcalde ret compte de la proposta de l’Alcaldia, la qual 

literalment diu: 

 

“ASSUMPTE: Modificació de crèdit  

Núm. expedient: 11/14  

 

Per poder atendre les despeses que es detallen a continuació,  per a les quals la 

consignació en el pressupost ordinari actual és insuficient, cal tramitar l’expedient 

de modificació de crèdit amb subjecció a les disposicions vigents.  

 

Vist que s'han examinat els crèdits de l'esmentat pressupost i que es poden reduir 

sense pertorbació del servei. 

 

Vist que les transferències proposades no afecten els crèdits ampliables, ni els 

crèdits extraordinaris atorgats en l’exercici.  

 

Vist que les partides que es proposa minorar no han estat incrementades mitjançant 

suplements o altres transferències. Tampoc procedeixen de crèdits incorporats com 

a conseqüència de romanents no compromesos procedents de pressupostos tancats, 

ni han estat objecte de cap minoració, com a conseqüència de transferències 

anteriors.  

 

Vist que no hi ha cap compromís de despesa que impedeixi la modificació de les 

partides que es proposa minorar.  
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Vist que es compleixen l’article 180 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de 

març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, 

els articles 35 a 41 del Reial decret  500/1990 i l’article 7, 8 i 10 de les bases 

d’execució del pressupost. 

 

Per tot això, aquesta Alcaldia proposa al Ple Municipal l’adopció dels següents 

acords: 

 

Primer. - Aprovar una modificació de crèdit relativa a una transferència de crèdit, 

per import de 30.651,54 euros, entre les aplicacions que s’indiquen a continuació: 

 

A disminuir: 

Aplicació Descripció Import 
05.929.27000 Despeses imprevistes 35.495,34 

TOTAL  35.495,34 
 

A augmentar: 

Aplicació Descripció Import 
03.150.13000 Retribucions bàsiques 19.444,44 
14.491.46700 Consorci digital Mataró-Maresme  8.694,90 
09.335.22609 Festival d’estiu 4.356,00 
04.313.22799 Protecció de la salut 3.000,00 

TOTAL  35.495,34 
 

Segon.- Continuar la tramitació establerta a l’article 177 i 179 del Text refós de la 

Llei reguladora de les hisendes locals sotmetent l’esmentat expedient a informació 

pública per un termini de quinze dies hàbils en el Butlletí Oficial de la Província, 

perquè qualsevol persona interessada pugui formular aquelles objeccions i 

suggeriments que estimi adients. 
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Tercer.- Considerar definitivament aprovat l’expedient en cas que no es formuli 

cap objecció ni suggeriment contra aquest expedient en el termini d’informació 

pública.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que aquesta modificació de crèdit es produeix per un import de 

35.495,00€ i és fruit de diferents necessitats que han sorgit en aquestes darreres 

setmanes. Es produeix la modificació per quatre conceptes. Els 35.495,34€ s’agafaven 

d’una partida que es va crear en el pressupost que es diu despeses imprevistes i que 

anava vinculada a una projecció de més ingressos per tributs de l’Ajuntament que tenien 

bloquejats la seva disposició fins que s’haguessin anat produint aquests ingressos 

realment. Per tant, aquí, incorporen aquests 35.000€ que van destinats a: 8.694€ al 

Consorci Digital Mataró Maresme per assumir la seva part de la derrama que han explicat; 

19.444€ que es doten com a retribucions bàsiques per a una indemnització. 4.356€ que 

es doten a la partida del Festival d’Estiu perquè, en aquest Festival d’Estiu, hi ha 

incorporada una nova acció que ha estat externalitzada, els treballs que fins a data d’avui 

duien a terme la brigada municipal en el Festival d’Estiu. La brigada municipal està 

sobrecarregada de feina i han d’assumir en molts casos, i, evidentment, en hores fora del 

seu horari de treball, tasques vinculades a esdeveniments que passen en el poble, els 

vespres, caps de setmana, etcètera. Per una banda comporta una important dotació de 

remuneració d’hores extres i per una altra unes càrregues de treball que en mesos com el 

maig, juny i juliol porten a situacions de molt d’estrès i de sobresaturació d’aquesta 

feina. Per tant, varen creure, i era una cosa que portaven parlant de feia temps, però que 

calia tirar endavant, que era externalitzar aquest suport en els actes. Ho han fet per 

primera vegada en aquest Festival d’Estiu amb la supervisió d’una persona de la brigada, 

però ja no amb les hores que s’hi havia de destinar amb molts dels treballadors d’aquesta 

brigada. I el cost que té aquesta externalització són aquest 4.356€, que és lleugerament 

superior al que els va costar l’any passat la brigada, però que tampoc és tan superior. I, 

per últim, 3.000€ més que anirien a la partida de protecció de la salut per tal 

d’implementar la formació i l’adquisició de material necessari per dur a terme, per part de 
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personal vinculat a aquest Ajuntament, el control de la legionel·la en els equipaments 

municipals. Fins a data d’avui ja tenen un suport extern que duu a terme aquestes 

tasques, però amb aquesta dotació, amb aquesta formació, el que fan és incrementar  

fins i tot aquest control i millorar-lo pel que fa a als equipaments municipals. 

 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

9.- PROPOSTA DE LA REGIDORIA DE MEDI AMBIENT SOBRE SORTIDA DEL MUNICIPI 

D’ALELLA DE L’AGRUPACIÓ DE DEFENSA FORESTAL DE LA CONRERIA I INICIACIÓ DELS 

TRÀMITS PER A LA CREACIÓ DE L’AGRUPACIÓ DE DEFENSA FORESTAL D’ALELLA.- El 

regidor Sr. Almendro ret compte de la proposta de la regidoria de Medi Ambient, la qual 

literalment diu: 

 

“Vist el Decret de l'Alcaldia número 554/2014, de 26 de maig, pel qual es resol:  

 

"PRIMER.- APROVAR la sortida del municipi d'Alella de l'Agrupació de Defensa 

Forestal de la Conreria (ADF la Conreria), amb efectes a dia 1 d'octubre de 

2014.  

 

SEGON.- SOL·LICITAR el traspàs de tot el material que actualment disposa el 

grup de voluntaris d'Alella (vehicle 4x4 i maquinària de prevenció d'incendis que 

es troba a les dependències de Can Gaza) a l'Ajuntament d'Alella.  

 

TERCER.- NOTIFICAR aquesta resolució a l'Agrupació de Defensa Forestal la 

Conreria (ADF la Conreria) ".  

 

Atès que en data 18 de juliol de 2014 l'Assemblea General de l'ADF la Conreria ha 
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acordat la proposta de sortida de l'Ajuntament d'Alella d'acord amb les condicions 

que s'adjunten a aquesta proposta.  

 

Aquesta regidoria proposa al Ple municipal l'adopció del següent acord:  

 

Primer.- RATIFICAR el punt primer del Decret de l'Alcaldia número 554/2014, de 

26 de maig, de sortida del municipi d'Alella de l'Agrupació de Defensa Forestal de 

la Conreria (ADF la Conreria), amb efectes a dia 1 d'octubre de 2014.  

 

Segon.- APROVAR el traspàs a l'Ajuntament d'Alella del material de prevenció 

d'incendis relacionat a l'acord de l'Assemblea General de l'ADF la Conreria de data 

18 de juliol de 2014 que s'adjunta com a annex a aquesta proposta.  

 

Tercer.- INICIAR els tràmits necessaris per tal de crear l'Agrupació de Defensa 

Forestal d'Alella, amb efectes a dia 1 d'octubre de 2014.  

 

Quart.- NOTIFICAR aquesta resolució a l'Agrupació de Defensa Forestal la Conreria 

(ADF la Conreria), a la Federació d'Agrupacions de Defensa Forestal del Maresme i 

al Servei de Prevenció d'Incendis Forestals del Departament d'Agricultura, 

Ramaderia, Pesca, Alimentació i Medi Natural de la Generalitat de Catalunya.”  

 

 

La Presidència obre la deliberació i el regidor Sr. Almendro manifesta que desitja una 

bona Festa Major i dóna la benvinguda als voluntaris que representen aquí la secció 

d’Alella de l’ADF, fins ara ADF La Conreria i que van amb aquest pas darrer per acabar de 

sortir de l’ADF La Conreria i obrir el procés de constitució de la nova ADF Alella. El que 

porten a Ple és aquesta proposta que, en els diferents punts, el que pretenen és ratificar 

aquest acord de sortida de l’ADF La Conreria.  Fa 20 anys que es va produir un incendi 

important que va afectar el municipi d’Alella, i pocs anys després es va crear aquesta ADF 

La Conreria formada per 7 municipis: Tiana i Alella en el costat del Maresme, i al costat 
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del Vallès Oriental: Vallromanes, Montornès, Sant Fost de Campsentelles, Martorelles i 

Santa Maria de Martorelles. Aquests municipis han vingut composant aquesta ADF La 

Conreria que, fins a data d’avui, ha anat funcionant. De fet, Alella, en forma part des dels 

inicis, des de la creació, assumint també en els primers anys des de l’Ajuntament d’Alella 

un paper més destacat en la funció administrativa o burocràtica de la pròpia ADF, la qual 

fa uns anys es traspassà a l’Ajuntament de Martorelles. Cal dir que en els últims anys s’ha 

anat valorant aquesta opció de sortir de l’ADF La Conreria sobretot amb esperances o amb 

visió d’un millor funcionament i una millor capacitat de gestió i de realització de tasques 

pròpies de l’ADF, i, per tant, amb una millor capacitat de prevenció d’incendis i de les 

primeres tasques d’intervenció en el cas que es produeixi un conat d’incendi. Per a 

aquestes situacions seria molt millor el fet de tenir una ADF  pròpia, una ADF d’Alella, i 

en aquesta línia es treballa. Aquest primer punt, òbviament, el que fa és sortir de l’ADF 

La Conreria abans de crear aquesta nova ADF Alella. Per arribar a aquest punt primer, el 

representant de l’Ajuntament a l’ADF, que recau en la seva persona des del juny del 2012, 

amb els voluntaris de la secció local, podrien dir els voluntaris alellencs que formen part 

de l’ADF La Conreria, doncs es tenen unes converses continuades veient diferents 

possibilitats, diferents opcions que es fixaven en l’horitzó d’aquesta ADF La Conreria. 

Finalment prenen la decisió conjunta que el millor per al municipi d’Alella era crear 

aquesta ADF Alella. El passat 18 de juliol es portava a l’ordre del dia de l’Assembla 

General de l’ADF La Conreria una proposta de sortida del municipi i on s’acordà les 

condicions d’aquesta sortida. De fet, prèviament hi ha tota una tasca complexa i difícil 

d’arribar a aquesta proposta d’acord i de condicions, perquè els Estatuts d’aquesta ADF La 

Conreria, a part de necessitar reformar-se per moltes altres coses, tampoc no preveuen la 

possibilitat d’un fet com aquest. Per tant, calia un acord de les parts, en aquest cas 

Alella i ADF La Conreria. Aquest acord es portà i aprovà en l’Assemblea General del passat 

18 de juliol, i resta que el ratifiqui aquest Ajuntament. En aquesta mateixa proposta 

també s’accepta la cessió dels materials resultat de l’acord que esmentava anteriorment. I 

també, el punt tercer, dóna inici oficial d’aquesta creació de l’ADF Alella. Aquesta ADF 

Alella estarà formada, com totes les ADF que existeixen, per tres elements,  que són els 

propietaris forestals d’una banda, els voluntaris per una altra, i per últim el propi 
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Ajuntament. Aprofiten el temps i, pel que fa als propietaris forestals, ja en tenen la 

quantitat suficient que s’han sumat a aquesta proposta conjunta de voluntaris i 

Ajuntament de creació de l’ADF. Ja tenen aquest pas fet. I, òbviament, voluntaris i 

Ajuntament també estan en la línia. Properament el que s’haurà de produir, i en principi 

serà el dia 9 de setembre, un acte formal de constitució de la nova ADF. En qualsevol cas, 

aquest acord de sortida de l’ADF La Conreria, i, per tant, la nova creació de l’ADF Alella, 

estan condicionats en temps a l’1 d’octubre. Així ho van voler fixar, i de fet va ser des 

d’Alella que ho van tenir molt clar, perquè consideren que tot i aquest procés, ara mateix, 

en campanya de màxima atenció i alerta per major risc d’incendis, doncs que tots plegats 

havien de destinar els seus esforços al que defineix la funció principal de l’ADF, que és la 

prevenció d’incendis en aquesta època de l’any. Per tant, deixaven aquesta vigència 

d’aquest acord de sortida definitiva de l’ADF La Conreria i de creació de l’ADF Alella a 1 

d’octubre. Aquesta és la proposta i demanarien a tothom que hi doni el seu suport. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que com era el cas del Consorci de televisió Maresme 

Digital, doncs aquest grup municipal ni en el decurs de les sessions plenàries, ni en el 

decurs de les Juntes de Portaveus o Comissions Informatives, han tingut una informació 

explícita, en cap moment, del funcionament de l’ADF La Conreria. És a dir, que la seva 

ignorància sobre el funcionament de l’ADF pel que fa a la informació que podrien tenir 

directament de l’Ajuntament és total. Lamentar que això sigui així, tenint en compte la 

rellevància que ha tingut Alella en aquest tema i la importància que té la secció local. I, 

d’altra banda, assegurar o veure si els mitjans amb què compta aquests moments la 

secció local, si es mantindran en la seva integritat. I, si no és així, veure com ho 

resoldran. I felicitar-se perquè era una voluntat dels membres de l’ADF, i, per tant, ells 

com els principals protagonistes i els principals implicats, i els que donen el seu temps i 

el seu esforç a donar aquests serveis, està bé que se’ls escolti i que s’hi trobi una solució. 

 

El regidor Sr. Almendro manifesta que comparteix la lamentació d’aquesta desinformació 

que, en tot cas, com a mínim és compartida pel fet que Gent d’Alella fa 7 anys que té 

representació en aquest Consistori i, per tant, també la responsabilitat d’estar informada 
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de la participació d’aquest Ajuntament i d’alellencs en una ADF, en aquest cas La 

Conreria. No li consta cap petició d’informació per part del seu grup municipal a la seva 

persona. Tampoc li consta cap voluntat d’informar-se el seu grup municipal directament 

als voluntaris de l’ADF, demanant una reunió o alguna altra trobada per poder fer aquest 

intercanvi d’informacions. Per tant, com a mínim és compartida aquesta desinformació de 

l’ADF La Conreria i de la seva participació de l’Ajuntament d’Alella i de voluntaris 

alellencs. Quant a la segona part de la pregunta sobre els recursos, certament, com els 

deia abans, no hi havia cap previsió normativa a nivell dels Estatuts de l’ADF La Conreria, 

però tampoc en normatives superiors, de què passaria en cas de sortida d’un dels 

membres de l’ADF i, per tant, d’una escissió.  Què passava en el cas d’una escissió d’una 

part del total, en aquest cas d’Alella, i com s’hauria de produir. Una única referència 

normativa que hi ha és en el propi codi civil de Catalunya pel que fa a la normativa sobre 

persones jurídiques i, per tant, també d’associacions, i, la previsió aquesta d’una escissió 

en què recau en l’acord entre les parts per arribar a una proposta en definitiva. És amb el 

que han estat treballant, intentant arribar a acords amb els altres sis municipis. Com es 

pot imaginar no és fàcil i no ha estat fàcil. Malauradament els hagués agradat que fos 

molt més fàcil. I, finalment, sí que han estat capaços de trobar un punt d’acord entre les 

dues parts, que passa per trobar el punt d’equilibri entre les voluntats de les dues parts. I 

aquesta ha estat l’opció. En aquest cas passa perquè la majoria dels recursos materials 

que hi havia actualment a la base que té l’ADF La Conreria, perquè no deixava de ser una 

base ADF La Conreria - Alella, que és la seva base, doncs el material que hi havia en 

aquesta base passarà a cedir-se a la nova ADF Alella quan aquesta estigui constituïda 

legalment, excepte tres recursos principals. El primer són els escuts i les etiquetes dels 

uniformes, que això demanaven que se’ls retornés. El segon era retornar unes emissores, 

que aquí, anècdota a part, com a incís, hi va haver la confusió per part de l’ADF La 

Conreria pensant que tenien unes ràdios d’última generació que s’havien comprat, però 

que a Alella no havien arribat aquestes emissores. Aquesta és una part dels problemes 

que han tingut i que en justifica la sortida. Aquest material nou no havia arribat a Alella. 

I, per tant, les emissores que tenen a Alella són de fa 14 anys. Per tant, si volen quatre 

ràdios de fa 14 anys se’ls hi hauran de retornar. I l’últim, amb major importància, és que 
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havien de retornar el pack d’autobomba que té la pick-up. Aquesta sí que és la part més 

important de l’acord, el que els pot afectar més directament. Òbviament, aquests tres 

materials a retornar, són a partir de l’1 d’octubre. Van blindar tota la temporada de 

màxim risc d’incendis per tal que no s’afectés per qualsevol dels acords i punts. 

Haguessin preferit no haver de retornar-ho, però hi ha dues parts i per posar-se d’acord, 

a vegades, s’ha de fer cessions. Tota la resta de material queda a disposició de la nova 

ADF Alella. Pel que fa a la segona part de la pregunta de la regidora Sra. Marzo, doncs, 

òbviament, l’Ajuntament d’Alella i la regidoria de Medi Ambient estan treballant a 

preveure un pla d’inversió, un pla de dotació, del material que serà necessari per quan 

estigui constituïda la nova ADF Alella, que passarà per emissores, i per dotar d’aquest 

pack d’autobomba o del material que pugui ser necessari en el seu moment 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que celebra que sigui així, perquè és important que hi 

hagi aquests mitjans. I, sobre la primera part de la pregunta, comentar-li que 

possiblement la regidoria del regidor Sr. Almendro fa memòries anuals en les quals 

explicita aquestes informacions i altres, i hi ha una instància seva demanant les 

memòries de les diferents regidories, de fa alguns anys. En qualsevol cas, la informació 

ha d’estar disponible. La informació d’un Ajuntament transparent és una informació 

disponible, pública, fàcilment accessible. No és una informació que es demana i es prega 

que es doni. I això és la gran diferència de criteri que hi ha entre ells. I li pot posar 

algun exemple d’alguna instància que el regidor Sr. Almendro no li ha contestat. Per 

exemple, una relacionada, abans que es muntés el sistema de recàrrega per a vehicles 

elèctrics, que deu tenir potser dos anys i encara no li ha contestat. És a dir, que si vol 

que li busqui exemples d’instàncies no contestades, també li’n trobarà. A partir d’aquí, 

l’important no és això. L’important és que la informació ha de ser accessible fàcilment no 

s’ha de pregar per tenir les coses. Inclús quan es fa tampoc es té. 

 

El regidor Sr. Almendro manifesta que no seguirà la conversa, simplement, que la 

informació de l’Ajuntament és accessible. La regidora Sra. Marzo té accés a tots els 

informes de tots els expedients i té accés als tècnics de la casa i als mateixos regidors 
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s’hi ho demana. El que ell no pot garantir-li és que tots els temes de les tres regidories 

que porta ell vagi a informar-la personalment al seu despatx. Això no li pot garantir 

perquè és impossible. 

 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

10.- PROPOSTA DE LA REGIDORIA DE MEDI AMBIENT SOBRE APROVACIÓ DE 

L’EXPEDIENT DE CONTRACTACIÓ DEL SERVEI MUNICIPAL DE RECOLLIDA DE RESIDUS 

SÒLIDS URBANS.- El regidor Sr. Almendro ret compte de la proposta de la regidoria de 

Medi Ambient, la qual literalment diu: 

 

“Incoat, mitjançant el Decret d'Alcaldia núm.239/2014, del 7 de març de 2014, 

l'expedient per a la contractació del servei municipal de recollida dels residus 

sòlids urbans d'Alella, subjecte a regulació harmonitzada, mitjançant 

procediment obert i adjudicació mitjançant l'aplicació de més d'un criteri de 

valoració, exp. 22 /2014, proposo al Ple de l'Ajuntament l'adopció dels següents 

acords:  

 

PRIMER.- Aprovar l'expedient de contractació del servei municipal de recollida 

dels residus sòlids urbans d'Alella, subjecte a regulació harmonitzada, mitjançant 

procediment obert, tramitació ordinària, i adjudicació mitjançant l'aplicació de 

més d'un criteri de valoració, i l’obertura del procediment d’adjudicació. 

 

SEGON.- Aprovar els plecs de clàusules administratives i tècniques particulars 

que regiran la contractació esmentada. 

 

TERCER.- Autoritzar una despesa anual màxima per import de 565.455€ (cinc-
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cents seixanta-cinc mil quatre-cents cinquanta-cinc euros), més 56.545,50€ 

(cinquanta-sis mil cinc-cents quaranta-cinc euros amb cinquanta cèntims) 

corresponent al 10% d'IVA, en concepte del pressupost de licitació del contracte 

de referència amb càrrec a l’aplicació pressupostària 07.162.22700 de Gestió de 

Residus.  

 

QUART.- Publicar la convocatòria de licitació al DOUE, BOE, BOPB i DOGC i al 

perfil del contractant de l’Ajuntament d’Alella www.alella.cat,  segons estableix 

l’article 142 del TRLCSP.” 

 

 

La Presidència obre la deliberació i el regidor Sr. Almendro manifesta que aquest és un 

punt important per a la regidoria de Medi Ambient per la grandària del concurs, i també 

ho és, com així ho van estar explicant a la Comissió Informativa de fa una setmana, per a 

l’Ajuntament. Els donava algunes ressenyes en l’última Comissió Informativa, i avui 

també intentarà donar-les, si més no per sobre, per al públic i també perquè consti en 

acta, òbviament. Però la resta d’informació queda ja explicada. Deien que és un concurs 

important sobretot també pel servei que representa. Estan parlant de la recollida de 

residus que es generen al municipi. També per quantitats econòmiques, en el sentit que 

aquest concurs que es treu a licitació representa amb IVA inclòs 622.000€ anuals, i que, 

per tant, a sis anys, que és el que es preveu en aquest concurs, doncs sumen més de 

3.600.000 euros. Per tant, poden considerar que és un concurs molt important. Si no va 

errat és el major de la casa. Dit això, com explicava abans l’alcalde, el que representa 

aquest concurs és un canvi de plantejament de la recollida de residus. Consideraven que 

no són un poble amb mals resultats, però sí que queda molt marge a fer pel que fa a 

separació, a reducció, a no generació de residus, a separació correcta, a reutilització, 

etcètera. I que aquest esforç que han de fer entre tota la ciutadania, perquè tots són els 

generadors d’aquests residus, doncs que abans de demanar aquest major esforç a la 

ciutadania en general, havien d’intentar oferir un millor servei. No perquè fos un mal 

servei, sinó per fer un salt qualitatiu, perquè realment aquest concurs significarà i 

http://www.alella.cat/
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representarà un salt qualitatiu. Els principals canvis que pretén aquest concurs són, en 

primer lloc recuperar, com han dit abans, la gestió dels residus d’envasos, paper, cartró i 

vidre, que actualment es gestionen des del Consell Comarcal. Assumint aquesta nova 

gestió passarien a gestionar les cinc fraccions de residus que generen en el municipi. I 

això també ho ajuntaven amb facilitar al ciutadà la recollida i la separació d’aquests 

residus fent que en totes les àrees de recollida que hi ha a la via pública, és a dir totes 

les àrees on hi ha contenidors, hi haguessin les cinc fraccions, com ha dit l’alcalde 

anteriorment. A tot arreu on anés el ciutadà a deixar la seva brossa es trobés la 

possibilitat de separar cada una de les diferents fraccions. A més, també consideraven 

que això havia d’anar unit a una millora d’imatge de la via pública i també de les àrees 

de recollida. Que això milloraria el servei i faria aquest salt qualitatiu. I, per això, també 

el que es preveu és un únic model de contenidors al poble, que significaria passar a un 

model de contenidor de 1.100 litres, de càrrega posterior. Això, en termes tècnics, 

significa que el model que actualment tenen per al rebuig seria el que s’utilitzaria per a 

les cinc fraccions. A banda d’això, també significaria una inversió en el canvi de 

contenidors i també significa passar a un model de gestió de recollida que és el de 

càrrega posterior, que vol dir també incrementar amb un nou vehicle la flota per a la 

recollida de residus en el municipi. Aquest canvi produeix també un canvi en els imports 

del concurs, que es veu incrementat, perquè es passen a gestionar totes les fraccions i 

les fraccions selectives, és a dir, el cartró, vidre i els envasos generen uns ingressos 

posteriors per la valorització del seu contingut. Això ho explica perquè és important, 

perquè no és comparable amb les quantitats i el model del servei anterior a l’actual. Pel 

que fa a serveis complementaris, el servei de recollida es manté pràcticament igual que el 

de les fraccions de via pública. Sí que el que es fan són dos canvis importants. Primer, un 

augment de freqüències en algunes de les fraccions que menys es recollia fins ara. I 

també hi ha un canvi important passat per la racionalització de les àrees en què fins ara, 

com deia abans l’alcalde, tenien més de 250 contenidors de rebuig repartits en més de 

150 àrees. En canvi, de les selectives només en tenien 50 àrees. Per tant, es produïa que 

tenien més de 100 àrees en què només podien llençar rebuig i orgànica. Fer que a totes 

les àrees hi hagi les 5 fraccions, tot i que redueixen àrees ja que de les 150 o 148 es 
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passa al voltant, per plecs, de 100 a 120 àrees. L’Ajuntament fa una proposta base sobre 

la qual les empreses que posteriorment vulguin licitar hauran de treballar i que s’hauran 

de moure dintre d’aquest marge. A part d’aquest servei de recollida, també es mantenen 

els altres serveis, d’abocaments que es produeixin a la via pública, l’opció que donen de 

recollida de voluminosos, de les restes vegetals. Tots aquests serveis es mantenen, així 

com la recollida de roba usada i de l’oli domèstic que es produeix a les cases. Aquests 

serveis es mantenen igual. També el que s’intenta amb aquest concurs, que creu que 

també és important, és ajuntar els diferents serveis i despeses que comporta aquest 

concurs, que fins ara, a part del concurs, existien altres partides a l’Ajuntament que 

havien de fer-hi front. S’ajunta tot en un únic concurs. Per tant, també ajuntaran aquí el 

tema de neteja de contenidors, el tema de  neteja del voltant de les àrees que fins ara es 

trobaven que alguns contenidors, sobretot els de paper i envasos, quan es bolcaven 

després deixaven anar al voltant d’altres residus. Doncs tota aquesta neteja també 

s’incorpora en aquest concurs. A més el manteniment, per exemple de contenidors que 

fins ara assumia a banda l’Ajuntament. I també es preveu en aquest concurs una forta 

inversió, no només ja en el vehicle i en els contenidors, sinó una inversió en reposició de 

les àrees que deixin d’existir per aquest canvi i de les noves que s’hi puguin incorporar. 

Parlen de reposició de voreres, parlen de col·locació d’abraçadores en els contenidors, 

sobretot allà on hi hagi pendents, parlen d’alguns tancats de fusta nous que es crearan, a  

més el que ja s’han vingut fent fins ara. I, per tant, de posar una mica d’ordre a tota la 

via pública i a totes les àrees de recollida. A banda d’això, el que s’incorpora també en 

aquest concurs són alguns serveis que es venien prestant fora d’aquest concurs, com pot 

ser el repartiment de bosses compostables per així motivar la separació de la fracció 

orgànica. I també costos importants com poden ser els pots d’oli, les bosses vegetals, 

una sèrie de materials que donava l’Ajuntament i que havien d’assumir a banda del 

concurs. Tot això s’integra en aquest únic pack, i que, per això, el cost, 

comparativament, pot semblar que sigui molt major. Per últim, també s’incorpora aquí les 

campanyes de sensibilització a la població. Per tant, donant un percentatge l’empresa a 

campanyes per promoure aquesta separació de residus i aquesta menys generació. I en 

darrer lloc, també s’articula un sistema de control de qualitat d’aquest nou servei que el 
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que fa és retenir a l’empresa una part del cost del servei mensual fins que es corrobori 

que aquest servei s’ha ajustat als plecs del concurs i un suport econòmic de l’empresa per 

poder contractar aquest servei de control extern. No serà l’empresa que dirà ella mateixa 

que està fent molt bé la feina, sinó que serà un tercer que controlarà l’empresa i que, per 

tant,  podrà ajustar-se realment a la veritat de si s’està produint el servei adequadament 

o no. Creu que poden deixar aquesta intervenció aquí. El que es proposa es aprovar uns 

plecs d’un concurs que s’haurà de produir properament, que, a més, també per a 

informació, per quantitats, es publica també a la Unió Europea, i motiva que es puguin 

presentar empreses de fora fins i tot de l’Estat. I que, en definitiva, el que es busca és un 

increment de la qualitat del servei de recollida de residus.  

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que és un tema molt important, francament ho és. A 

ells, els resultava paradoxal que ho tractessin avui en un Ple, que és el Ple que dóna 

sortida a la Festa Major. És l’últim Ple abans de vacances, i és una qüestió de molta 

rellevància que mereixeria que estigués aquesta sala de Plens plena. I no només això, 

sinó que s’hagués fet inclús un treball d’informació a la ciutadania, de consulta, de 

participació, com han fet altres ajuntaments quan han tirat endavant una qüestió tan 

rellevant per a la gent, com és com es recullen les escombraries. Des d’aquest punt de 

vista, ells volen compartir la transcendència que el regidor de Medi Ambient estava ara 

significant, perquè és així. No només és aquesta important quantia de 3.600.000 euros, 

sinó que estan parlant d’unes quanties mensuals per a la recollida que si pensen també 

amb l’altre conjunt de convenis que fa l’Ajuntament, de contractes relacionats amb la 

neteja viària, per exemple, i que altres ajuntaments posen en licitació conjuntament, 

doncs estaran parlant de quantitats encara molt superiors que estarien per sobre el milió 

d’euros en el cas de sumar neteja viària i recollida d’escombraries que, per a un 

ajuntament com el d’Alella és prou important. Ells pensen que aquest hauria d’haver estat 

un cas, de tenir més temps per treballar i conèixer a fons els plecs i l’informe que s’ha 

fet. Han de pensar que és un informe de 200 i escaig pàgines que proposa tres sistemes 

possibles de recollida. El regidor Almendro només els ha parlat de la raonada, que és la 

que s’ha triat finalment, que és aquesta de càrrega posterior, però que se n’examinen 
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altres. Ells hi han dedicat força temps a mirar-ho i a revisar-ho, però entenen que més 

enllà d’aquesta feina, és un tema com per portar-lo al carrer, com per portar-lo a 

consulta, i els hagués agradat, o han pensat que hagués estat una bona idea fer-ho. 

Volen valorar molt positivament que estan convençuts que aquest increment del 

reciclatge es pot produir amb aquest contracte, estan convençuts que aquesta millora de 

qualitat hi existirà. Sí que tenen alguns dubtes que voldrien resoldre abans d’emetre el 

seu vot, i també alguna proposta a fer en relació a la contracta. Pel que fa als dubtes o a 

les preguntes que els agradaria que poguessin valorar, doncs seria, perquè l’informe no 

ho preveu, o no ho estudia, o no ho analitza, és el tema de la recollida de contenidors 

soterrats, que avui no tenen aquí el Sr. Godàs, però ha insistit sempre al llarg dels anys 

de per què no parlen de contenidors soterrats. No és només ell, sinó que hi ha altres 

persones que s’ho plantegen, que s’ho pregunten. Això per una banda, perquè l’estudi no 

informa o no analitza quina seria la situació de recollida amb contenidors soterrats. Si 

s’ha contemplat afegir a aquesta licitació la de la neteja viària per tal de disminuir costos 

i buscar sinèrgies i coordinació, que sembla que s’ha descartat. Entén que s’ha descartat. 

Tenen alguns dubtes sobre el cost benefici, perquè amb una informació tan complexa, 

perquè han de pensar que hi ha més de 200 quadres a l’informe que van comparant 

diverses qüestions, en canvi no tenen un únic full o únic quadre que permeti veure cost 

benefici de cada sistema, actualment, i dels sistemes alternatius que proposa l’informe. I 

després, no saben realment, no s’ha pogut contestar la pregunta de quines diferències de 

costos tenen entre l’actual sistema i el que es licitarà finalment. Hi ha una taula a 

l’informe que parla d’uns increments, que en el cas que l’empresa contractista estigués 

sotmesa al 9% del benefici industrial, doncs seria del 8,85% l’increment respecte el que 

actualment tenen. Però, si no ho és, i s’ha d’aplicar un 19% del benefici industrial, 

estarien parlant d’un increment del 17,41%. No sap si això és així o si li poden aclarir. I, 

després, preguntar també si s’ha fet un treball d’anàlisi o d’estudi sobre la possibilitat de 

tenir un servei mancomunat amb els ajuntaments més propers com són El Masnou i Teià. 

Això pel que fa a les preguntes. I pel que fa a les propostes. Ja que de forma, des del seu 

punt de vista, adequada, el contracte preveu aquesta neteja de les àrees un cop que 

s’han buidat els contenidors i, a més, de forma simultània. És a dir, es buida el 
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contenidor i immediatament es neteja. Doncs, a veure si també es pot incorporar a la 

licitació qüestions de desratització que no ha vist contemplades en la licitació. D’altra 

banda, demana també que hi ha una indicació de quines podrien ser les ubicacions 

específiques dintre del plec, però és una qüestió que s’haurà d’acabar de determinar entre 

l’empresa que es quedi la contracta i l’Ajuntament, a veure si en aquest moment sí que 

s’hi pot produir un cert procés participatiu amb els veïns de cara a establir la idoneïtat 

de les ubicacions, per exemple, o ja que s’ha d’acabar de definir o d’acabar de triar quins 

seran els contenidors, si es pot fer participar també els veïns d’aquest procés. Més que 

pel sentit de participació, que ja seria prou important, seria un mecanisme també molt 

bo de difusió d’aquesta nova feina i d’implicació i de compromís també per part d’assolir 

aquesta voluntat davant les pràctiques, que tots volen que millorin en l’ús que fan els 

veïns dels contenidors. I, finalment, el plec de clàusules administratives valora en 

igualtat de condicions econòmiques una preferència a aquelles empreses que tinguin un 

percentatge amb personal amb disminucions. Ells pensen que seria un bon moment 

també perquè quan fan contractes d’aquest abast, aquest Ajuntament fes també 

pedagogia de l’economia del bé comú i procurés en els plecs de licitació aspectes que 

puguin millorar també l’economia del bé comú, que no és una altra que aquella que es 

preocupa de les persones i del medi ambient. Aquestes serien les preguntes i les 

propostes.  

 

 El regidor Sr. Almendro manifesta que li dóna les gràcies de veritat a la regidora Sra. 

Marzo, perquè creu que comparteixen aquests objectius i creu que com a Consistori és 

important que vagin a la una, malgrat aquestes preguntes o propostes que són d’agrair 

igualment. Certament, s’ha deixat moltíssimes coses per explicar, perquè també estan de 

Festa Major i és difícil ara mateix, perquè si expliquessin el contingut de tota la carpeta 

que té aquí davant seu possiblement estarien fins a molt tard. El termini de l’anterior 

concurs era el febrer de 2011, amb pròrroga inclosa fins a 31 de gener de 2014. Per tant, 

ja estaven en una pròrroga de facto del concurs, i, per tant, ara mateix era necessari 

també treure ja aquest nou concurs. Però han estat a l’espera, perquè han estat realitzant 

diferents estudis que poguessin ajudar-los a acotar aquests plecs d’aquest nou concurs. 
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Parlen d’un primer estudi de comptabilització que es va dur a terme per una persona 

autònoma, que el que feia és analitzar què tenien sobre el terreny avui en dia, en quina 

necessitat estaven, quines problemàtiques, quin cubicatge tenia, etcètera. Això és un 

primer estudi que es va realitzar. I, després, per part de la Diputació es va tenir també el 

suport en la redacció d’un segon estudi amb un cost aproximat de 6.700€ que el que feia 

era estudiar aquest model de gestió que s’implementés en el municipi, sobretot també 

ajudant-los a calcular quin cost econòmic tindria el servei que ells volien introduir al 

municipi. En últim lloc, també han tingut un suport d’una l’empresa privada que és la 

mateixa que va dur a terme aquest segon estudi. La mateixa empresa contractada per la 

Diputació va ser posteriorment contractada per l’Ajuntament per ajudar a la redacció dels 

plecs. Diu això perquè els plecs són fruit d’aquests estudis previs que els han ajudat a 

acotar el servei, però, de fet, aquest segon estudi al qual la regidora Sra. Marzo es 

refereix, que estan com a annex, i estan com a annex per donar informació a les 

empreses, però no són part dels plecs. L’important i el que les empreses hauran de 

complir és el que es diu en els plecs administratius i tècnics. L’annex l’han volgut posar 

perquè les empreses tinguin més informació, però no és part obligatòria de res més, 

simplement informatiu. En aquest estudi, del qual feia la pregunta anteriorment, sí que 

se’ls va plantejar des d’un inici, perquè tenien aquesta voluntat de fer l’estudi de 

diferents opcions, diferents maneres de recollida de residus, preveint-s’hi la recollida 

posterior, que és amb la que aniran. És a dir, la del contenidor actualment de rebuig que 

el que fa el camió és carregar-lo per darrera i tirar-ho a l’interior del camió. Es va també 

demanar dels contenidors laterals, que són els que actualment tenen per al vidre i paper. 

És a dir, els que van amb el ganxo, es pugen i es tiren. I amb un tercer model, que era el 

model “easy” que comentava també la regidora, que són els que troben ara mateix a la 

majoria de llocs de Barcelona. Al principi del concurs, acompanyats per la tècnica de 

Diputació, també es va estar demanant informació sobre dos altres àmbits, el tema de 

porta a porta i el tema dels contenidors soterrats, però ambdós es van descartar des de 

l’inici i no van entrar ni a formar part d’aquest estudi per propi consell de la Diputació i 

dels tècnics de l’empresa, tenint en compte que, pel que fa al cas que preguntava sobre 

els contenidors soterrats per un ajuntament de la mida d’Alella, no està gens constatat 
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que sigui un bon sistema. Tant és així que s’hi miren al seu costat, al Masnou, creu que 

tenen, li deien l’altre dia, 11 punts soterrats, molts d’ells s’hi poguessin els traurien. Però 

en molts casos troben el punt soterrat i al costat els contenidors i els punts soterrats 

tancats perquè generen molta problemàtica. És una inversió inicial molt gran, un cost de 

manteniment molt gran i que, a més, requereix d’un sistema de recollida que a vegades 

complica la resta de recollida del municipi. Per tant, Alella en té un molt ben situat i els 

ha resolt una problemàtica que tenen en aquell punt concret, però no es recomanava que 

s’estengués, sinó que,  al revés, es van trobar solucions alternatives que han resultat ser 

millor. Sí que finalment s’acaben orientant per una de les opcions que és la posterior, 

sobretot per una qüestió també de realitat econòmica, perquè és el model que més els 

agradava i l’havien arribat a comentar amb l’alcalde, òbviament els agradava més d’un 

model, com el de Barcelona, que els contenidors són molt macos però té problemàtiques 

tècniques com que aquells contenidors són molt més grans també i ubicar-los a Alella té 

més dificultats i també per omplir-los. Han de pensar que si deixen allà segons quins 

residus suficient temps per justificar de passar-los recollir, és a dir, parla de freqüències, 

això podria començar a generar olors. A Barcelona tenen molta més població i necessiten 

contenidors més grans. I segon un tema econòmic. Els contenidors “easy” cadascun 

costa, i parla de memòria, uns 1.700€, en canvi els de posterior estan al voltant de 300€. 

Realment, a l’hora d’implementar 500 nous contenidors com a mínim, perquè tindran 100 

àrees com a poc, seran més, i un contenidor de cada fracció per àrea com a poc, per tant, 

5 per 100 són 500 nous contenidors a 1.700€ encarien moltíssim el que era la inversió 

inicial. I el problema dels laterals és que generen molta problemàtica amb els residus que 

queden a posterior. És més net a l’hora de llançar el residu per part del ciutadà, perquè 

òbviament no és com el posterior que es llença pel mateix lloc per on després es buida, 

però passa que quan es deixen generen tota una problemàtica al voltant de residus que 

s’han quedat a baix i que generen brutícia a la via pública. També els contenidors laterals 

eren més cars. Però, de fet, es van valorar també amb municipis de la seva similitud com 

són Premia de Dalt, Cabrera, Sant Pol, Vilassar de Dalt, i tots aquests municipis tenen ja 

incorporats la gestió per l’Ajuntament de totes les fraccions i els contenidors tots són 

com els que van ells, contenidors de 1.100, pot haver-hi algun canvi de model de 
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contenidor, però tots són molt similars. Per això es van acabar decantant per aquesta 

opció, perquè totes aquestes informacions els portaven cap a aquesta última informació. 

Tant es així que al llarg de l’estudi aquest del qual parlen, ja van haver de prendre la 

decisió i el tècnic reforçà l’estudi amb aquest model. L’estudi no s’ha acabat realitzant en 

profunditat dels tres models, però el que s’assenta és el model escollit per l’Ajuntament, 

que és el model posterior. Pel que fa a neteja viària, aquí troben moltes fórmules 

diferents. Hi ha municipis en què es treu conjuntament i n’hi ha altres en què no es treu 

conjuntament, així com podria també treure’s amb la neteja d’edificis públics, per 

exemple. Des de l’Ajuntament, el que consideraven, i de fet, alguna vegada, amb la 

regidora de Serveis municipals ho han arribat a parlar, tenen ara mateix molt bona 

sensació de com es produeixen els serveis amb les empreses contractades, ja sigui de 

neteja d’edificis, de neteja de via pública, com de recollida de residus, que estan 

funcionant molt bé i permet que s’especialitzin en el servei concret i que puguin apretar 

més les empreses per la qualitat d’aquell servei que si una mateixa empresa ho porta tot i 

se l’ha de perseguir per a cadascuna de les coses. Actualment tenen molt bona sensació 

del que s’està fent, òbviament millorable, i per això treuen aquest concurs. Va molt bé 

poder tenir cada una de les empreses concentrades en el seu municipi per cada un dels 

serveis a l’hora d’apretar-los i de seguir-los també des del punt de vista tècnic. Pel que fa 

al servei mancomunat és una opció. De fet, des del Consell Comarcal, es recollia 

conjuntament totes les fraccions d’envasos, vidre i paper cartró. S’ha demostrat que, a 

vegades, és problemàtic perquè el servei i la qualitat del servei no és igual a tot arreu. Al 

Masnou tenen 11 punts de recollida soterrada i ells no. La qualitat del servei que tenen 

ara al Masnou o a Teià no és la mateixa que ells. El Consell Comarcal, quan els van 

traslladar l’opinió, els deien que a la llarga ells tenen plantejat de poder anar a un model 

de compra similar o una compra agregada. Ara van a fer un salt de qualitat i quan aquest 

el tinguin ben assentat en el municipi, si el Consell Comarcal està preparat i no l’han 

tancat, perquè hi ha normatives que l’estan posant en “apuros” doncs ja parlaran amb el 

Consell Comarcal per anar a buscar, si és possible, l’estalvi. Per tant, dir també en aquest 

comentari del servei mancomunat, que, de fet, el Masnou, la setmana passada aprovava 

els plecs del seu concurs. Treien un concurs molt similar a les característiques que ells 



42 

 

també treuen, amb les cinc fraccions, recuperar la gestió. Ho fan a la majoria de llocs on 

sigui possible. A Alella, ho fan a tot arreu que hi hagi contenidors de les cinc fraccions, 

etcètera. És molt similar, però al Masnou incorporen el servei de neteja viària. I, pel que 

fa a la comparativa de costos i beneficis, certament, com va intentar explicar a la 

Comissió Informativa és difícil comparar, perquè no estan parlant del mateix servei. Estan 

parlant que el servei anterior només era rebuig i orgànic, i que actualment hi incorporen 

les cinc fraccions. Que, a més, la qualitat serà diferent. Que els serveis no són els 

mateixos. I que tot això fa que sigui de molt difícil comparació. Ell, l’altra dia, ho 

mirava, i, certament, les dades que diu la regidora Sra. Marzo són correctes. Han de tenir 

en compte, si ho comparen amb el concurs anterior, que l’IVA ha pujat dos punts, que, 

tot i ser reduït, abans era del 8 i actualment es paga el 10 per cent. I, per tant, ja és un 

increment. Si tenen en compte despeses generals i beneficis industrials a l’hora de treure 

el concurs, actualment estan en el 9% perquè a la licitació que es va fer fa tres anys es 

va poder arribar a aquest acord, però que, actualment, també per consell de la Diputació, 

el que han de fer és treure un concurs amb un cert marge econòmic perquè les empreses 

es puguin presentar i elles entrin a la competició de preus per abaixar-los. Però, a l’hora 

de treure la licitació, ho han de fer amb un 19 i no amb un 9. Per tant, estan partint de 

10 punts més del contracte. A més, en aquest concurs certament hi ha un 8%, 

aproximadament, una miqueta més potser, en el benefici industrial i despeses generals 

d’increment del cost del servei. Tot i que aquí, també han de tenir en compte, a més del 

que han dit fins ara, que hi estan incorporant unes amortitzacions majors. Hi incorporen 

un segon vehicle, que de memòria pot tenir un cost de 170.000€, que s’haurà 

d’amortitzar. S’hi incorpora el canvi de 500 contenidors al municipi. S’hi incorpora 

14.000€ anuals pel que fa a l’aportació de bosses compostables, que actualment estan 

pagant ells. Són 14.000€ més anuals. S’hi incorpora un servei extern de control de 

qualitat, com deia abans, que serà com a mínim de 7.000€ més IVA. S’hi incorpora la 

compra de saques vegetals i pots d’oli. S’hi incorpora el manteniment de contenidors. S’hi 

incorpora una aportació inicial de 10.000€ per fer campanyes per explicar aquest canvi 

de contenidors i tot això, que des de l’Ajuntament es pugui contractar una campanya 

potent per explicar i per poder fer pedagogia de la situació. El càlcul que fan aproximat 
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del que pot costar aquella inversió a via pública per deixar les voreres i etcètera, estan 

parlant de 92.000€ d’inversió que s’hauran d’amortitzar. Per tant, si sumen tots aquests 

imports, possiblement la diferència d’aquest 18% en veritat sortiria com a mínim igual. 

En qualsevol cas, les tres propostes que feia la regidora Sra. Marzo del servei de 

desratització,  és un servei que no té a veure només amb els contenidors. És un servei 

que té a veure amb els contenidors, però que té a veure amb el clavegueram, té a veure 

amb els torrents, amb les rieres, etcètera. I que, per tant, està contractat actualment a 

través dels Serveis Municipals. Entén que no tindria sentit ajuntar-ho. Pel que fa a la 

proposta de reutilització i d’economia social amb petits detalls, això s’ha anat introduint. 

Ell destacaria la incorporació d’una proposta que les empreses en la recollida de 

voluminosos facin un programa de la seva reutilització, i altres coses, que s’hi han anat 

incorporant també, si bé sempre es pot anar més enllà i potser han d’aprendre a anar tots 

més enllà. I l’última proposta que feia la regidora Sra. Marzo d’intentar obrir aquest 

procés participatiu pel que fa a la col·locació i tipologia de contenidors, òbviament  com 

sempre intenten,  estaran molt alerta d’aquest procés de canvi d’àrees i de contenidors, 

però, que per molt que ell a nivell individual se sumaria a fer un procés participatiu, creu 

que és poc factible de pretendre per 120 àrees diferents que tindran en el municipi, 

intentar ajuntar cada un, perquè a la mínima que només els vingui un veí d’aquell carrer i 

els vulgui posar on ell vulgui, després tindran problemes amb els altres. No sap l’alcalde, 

però ell creu que no serà factible fer un procés d’aquesta tipologia. Han d’anar avançant i 

els demana disculpes. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que en aquests temes sempre hi ha el tema de la 

voluntat política. On està la voluntat política, què és el que es vol i què és el que no 

interessa tant. De la mateixa manera que ells han tingut, han pogut disposar d’una 

trentena d’hores com a molt per poder-ho estudiar tot, hi ha altres ajuntaments que 

incorporen aquests processos participatius previs a tot el treball d’encarregar aquests 

estudis previs a la redacció dels plecs etcètera. Ella creu que sí que es poden sumar les 

quantitats i es poden intentar buscar. És important, que més que opinions sobre si és 

més interessant un sistema o un altre, o més que valoracions, puguin referir-se a les 
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coses amb dades i amb detalls, que és el que ella estava demanant amb les preguntes que 

feia. Ells, insisteixen, que valoren que s’ha d’incrementar la qualitat del que tenen ara, 

estan convençuts que ha de ser així. Tenen dubtes perquè la càrrega posterior és aquesta 

que facilita també que a vegades es trobin amb aquestes situacions de gent que 

malauradament tenen necessitat de remenar les escombraries per veure què hi troba i 

veure què en treu. I això ho veuen i passa a Alella en alguns punts. I és lamentable, però 

això passa. I, per tant, realment, hi ha molts aspectes a tenir en compte en cadascuna de 

les propostes que necessiten molt de temps d’anàlisi, d’estudi i de tenir un criteri prou 

rigorós. Ells valoren el treball que han fet tots els equips tècnics de la casa per arribar a 

aquest punt. Valoren també les millores que suposarà per al poble d’Alella. Valoren també 

que, per primera vegada, que ella sàpiga, que des que l’Andreu Francisco és alcalde 

d’aquest poble, hi haurà a la Mesa de Contractació un membre de l’oposició. Això no s’ha 

comentat, però està en els plecs i va ser una proposta que va fer el regidor del PP i serà 

la primera vegada que passa. És la primera vegada que passa un concurs d’aquestes 

característiques pel Ple des que ella és regidora. 

 

El Sr. secretari manifesta que perquè és competència del Ple.  

 

El Sr. alcalde manifesta que ell diria que el darrer concurs del mateix servei també va 

passar pel Ple en el seu moment.  

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que ella espera que no tinguin una afectació amb les 

taxes municipals en funció de quin acabi sent la diferència de costos final. Esperen que 

no. Mantindran amb aquestes reserves i amb aquesta impossibilitat sembla ser 

d’incorporar les seves propostes, una abstenció en aquest punt de l’ordre del dia. 

 

El regidor Sr. Berzosa manifesta que agrair al regidor Sr. Marc el resum que ha fet 

d’aquests 200 folis d’informe, perquè té mèrit que en el seu resum quasi hagi doblat el 

volum de folis que aquest informe té. En qualsevol cas, sí que ha estat molt clarificador. 

Ha servit per il·lustrar a tots els presents exactament en què consisteix i quines seran les 
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condicions, les clàusules tècniques administratives d’aquesta contractació. I només per 

puntualitzar a la seva companya de Gent d’Alella, que només estan aprovant en aquest 

Ple el que ve a ser la iniciació del tràmit d’aquesta contractació, res més. I sí que és cert 

que pels Serveis Tècnics, que entén sense cap connotació política, s’ha optat per un 

d’aquests tres sistemes que àmpliament, sobradament i generosament els ha informat el 

regidor Almendro. Per tant, el grup municipal del Partit Popular votarà a favor d’aquesta 

aprovació d’iniciar el procés de selecció. 

 

El Sr. alcalde manifesta que farà una breu acotació. Altres models que es van estudiar 

serien possibles, però, definitivament, fruit del model de municipi i de poble que tenen 

amb la densitat que tenen d’habitants per quilòmetre lineal de carrer, doncs els portaria 

en aquells casos sí a apujar la taxa de la gestió de residus i multiplicar-la per alguna 

cosa. Tenen els 3.600, 3.700 habitatges, en els 60 quilòmetres de carrers que permeten 

el que permeten, i el model que ara ells engegaran per implantar és un model que és el 

que es comparteix amb altres municipis de la mateixa tipologia del seu entorn. I ell sí 

que volia expressament, i més enllà que de vegades els semblin més o menys extenses les 

explicacions del regidor de Medi Ambient, agrair-li la feina que ha fet en l’elaboració 

d’aquests plecs, i, a banda, i a més també la del tècnic de Medi Ambient de la casa. Però 

que tiren endavant i arrenquen i posaran en funcionament en endavant un servei, que, 

com deien, segurament, serà el de major volum d’aquest Ajuntament i, com deia el 

regidor, amb una millora de qualitat del servei que, primer es visibilitzarà en els veïns, 

però, a banda, està convençut, perquè així ho diuen els estudis, que els portarà a un 

major i millor reciclatge dels residus que generen els veïns d’Alella.. 

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la proposta. Hi voten a favor el Sr. 

alcalde, els tinents d’alcalde Sres. Mans i Xatart, i Sr. Salas, i els regidors, Sres. 

Fernández, Nonell, Rubio i Vilaró, i Srs. Almendro, Berzosa i Llorca; s’abstenen de 

votar-la els regidors Sra. Marzo i Sr. Bardes. En conseqüència s’aprova la proposta.  
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11.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS D’ERC-SxA-AM CIU I PSC-PM SOBRE ADHESIÓ A 

LA COMMEMORACIÓ DEL CENTENARI DE LA MANCOMUNITAT DE CATALUNYA.- El regidor 

Sr. Llorca ret compte de la moció dels grups municipals d’ERC-SxA-AM, CiU i PSC-PM, la 

qual literalment diu: 

 

“El 18 de desembre de 1913 s'aprovà el Reial Decret que facultava a les 

Diputacions Provincials a mancomunar-se. Els dies 20, 22 i 23 del mes de 

desembre es reuniren a l'antic Palau de la Generalitat la junta de delegats de les 

quatre diputacions catalanes per tal de redactar l'estatut de la Mancomunitat de 

Catalunya.  

 

El 8 de gener de 1914 els delegats de les quatre diputacions catalanes, 

encapçalats pels respectius presidents, van subscriure el projecte d'estatut de la 

mancomunitat i el 6 d'abril de 1914 es va constituir la Mancomunitat de 

Catalunya, fruit de la unió de les quatre diputacions i va ser escollit com a 

President de l'Assemblea de la Mancomunitat de Catalunya el President de la 

Diputació de Barcelona, Enric Prat de la Riba, que s'erigia com a veritable 

inspirador de tot aquell procés.  

 

La institució naixia com a resultat de la suma de capacitats i esforços de les 

diputacions catalanes i amb la voluntat de servei a les expectatives de major 

reconeixement polític de Catalunya i com a instrument de modernització de les 

estructures existents i absents - des de les viàries fins a les educatives i culturals.  

 

En un període de temps certament breu es van realitzar accions concretes per a la 

millora de la qualitat de vida i pel benestar de la ciutadania al temps que es 

posaren les primeres pedres d'institucions culturals, científiques i acadèmiques 

que han estès la seva actuació fins als nostres dies.  
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La Mancomunitat de Catalunya va significar una gran aportació al progrés social, 

econòmic i nacional del nostre País i de la seva gent, al mateix temps que posà 

les bases per a estructures i institucions culturals, científiques i educatives que 

perviuen en el temps, entre d'altres, l'Institut d'Estudis Catalans, la Biblioteca de 

Catalunya, l'Escola Superior de Belles Arts, l'Escola Industrial o l'Escola del Treball.  

 

Aquest any 2014 es compleixen 100 anys des del naixement de la Mancomunitat, 

i, és per això que la Diputació impulsa la commemoració d'aquesta data tan 

important, i vol traslladar a la societat l'evidència de la feina feta per aquesta 

singular institució.  

 

Sense la Mancomunitat, sense en Prat de la Riba, en Puig i Cadafalch i tanta altra 

gent, la Catalunya actual no seria pas la mateixa. Sense ells i el seu esperit i el 

seu treball no seríem on som. Perquè certament la gent de la Mancomunitat 

sabien el que es feien, com si s'haguessin avançat cent anys en el temps, com si 

fos avui mateix, Prat de la Riba escrivia el 1917:  

 

"No hem fet la Mancomunitat per a tenir una Diputació més gran, ni per a donar a 

l'ànima catalana un petit cos d'administració subordinada, secundària: una 

província. Tots, anant més o menys enllà, qui deturant-se aviat, qui veient lluny 

encara el terme del seu ideal, tots volem per a Catalunya un cos d'Estat, tots sentim 

que la voluntat popular catalana exigeix imperiosament, més o menys accentuades o 

atenuades, formes d'Estat".  

 

En conseqüència, atesos els motius exposats i la normativa aplicable, els grups 

municipals de ERC-SxA-AM, CiU i PSC-PM proposen al Ple l'adopció dels següents 

acords: 

 

PRIMER.- Adherir-se a la commemoració del centenari de la Mancomunitat de 

Catalunya, tot fent extensiva aquesta adhesió a la comunitat veïnal per tal de 
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participar-ne i programar-ne actes, si s'escau.  

 

SEGON.- Notificar el present acord a la Diputació de Barcelona per al seu 

coneixement i efectes.”  

 

 

El Sr. alcalde obre la deliberació i el regidor Sr. Llorca manifesta que el 18 de desembre 

de 1913 s'aprovà el Reial Decret pel qual es facultava les Diputacions Provincials a 

mancomunar-se. A finals d’aquell mateix any es van reunir a l'antic Palau de la 

Generalitat la junta de delegats de les quatre diputacions catalanes per començar a 

redactar l'estatut de creació de la Mancomunitat de Catalunya. Després de diverses dates 

i jornades de treball el 6 d'abril de 1914 es constituïa la Mancomunitat de Catalunya, la 

qual cosa significava la unió de les quatre diputacions  provincials de Catalunya i 

l’elecció del President, que en aquest cas vas ser el President de la Diputació de 

Barcelona, Sr. Enric Prat de la Riba. La institució naixia doncs fruit de l’acord amb la 

voluntat de donar relleu institucional i polític per al poble català, a la ciutadania de 

Catalunya i a l’hora treballar per a la modernització i el progrés de Catalunya. Això dins 

de l’àmbit competencial que podien les diputacions, que fonamentalment eren tres àrees, 

certs aspectes de la xarxa viària, aspectes culturals i educatius. I sobre aquesta base es 

va  posar a treballar la Mancomunitat de Catalunya amb un resultat del qual avui dia es 

poden sentir orgullosos, perquè quan van a la Biblioteca de Catalunya la van crear la 

Mancomunitat de Catalunya, quan van a l’Institut d’Estudis Catalans tota la seva vida 

acadèmica i oficialment,  en aquest moment, la que regula tots els temes relacionats amb 

la llengua catalana, la va crear la Mancomunitat de Catalunya. L’Escola de Treball, l’Escola  

Industrial, l’Escola de Belles Arts, etcètera. La Diputació de Barcelona, en aquesta sentit, 

ha proclamat aquest any, el 2014, any de reconeixement al naixement de la 

Mancomunitat de Catalunya i convida la societat i les institucions a participar de la 

celebració d’aquest centenari. Certament, sense la Mancomunitat seria difícil explicar-se 

molt aspectes que han regenerat la vida cultural, social i política de Catalunya, i, fins i 

tot, resulta un bon moment per repassar pensaments, repassar d’on venim i constatar 
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frases com la que la mateixa moció recull. Unes paraules del mateix Prat de la Riba que 

diuen: "No hem fet la Mancomunitat per a tenir una Diputació més gran, ni per a donar a 

l'ànima catalana un petit cos d'administració subordinada, secundària: una província. Tots, 

anant més o menys enllà, qui deturant-se aviat, qui veient lluny encara el terme del seu 

ideal, tots volem per a Catalunya un cos d'Estat, tots sentim que la voluntat popular 

catalana exigeix imperiosament, més o menys accentuades o atenuades, formes d'Estat". 

Això ho signava Prat de la Riba l’any 1917. En conseqüència, atesos els motius exposats i 

la normativa aplicable, es proposa al Ple l'adopció dels següents acords: “PRIMER.- 

Adherir-se a la commemoració del centenari de la Mancomunitat de Catalunya, tot fent 

extensiva aquesta adhesió a la comunitat veïnal per tal de participar-ne i programar-ne 

actes, si s'escau. SEGON.- Notificar el present acord a la Diputació de Barcelona per al seu 

coneixement i efectes.”  

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que s’abstindran per raons que no és un tema 

estrictament municipal. Tot i que poden compartir la simpatia d’aquestes celebracions. 

 

El regidor Sr. Berzosa manifesta que li sorprèn el posicionament de Gent d’Alella, perquè 

pot ser que no sigui una qüestió municipal i té un contingut supramunicipal, però en 

altres ocasions que van molt més enllà, com pot ser el Dret a decidir, o inclús alguna 

moció a una consulta esperada per alguns o molts per al 9 de novembre, doncs Gent 

d’Alella ha pres un posicionament molt més actiu. Li sorprèn que aquesta moció que té 

un matís o una vessant molt cultural o de reconeixement històric d’aquella administració 

catalana que va funcionar, creu del 6 d’abril de 1914 fins l’any 1926 o 1927, i que, 

bàsicament, no tenia, tot i alguna manifestació del que va ser el seu president Prat de la 

Riba cap connotació independentista sinó justament el contrari, integradora respecte del 

que eren les Diputacions provincials. Que, per tant, i atès el contingut de la moció que 

tampoc té cap connotació independentista o sobiranista, aquest regidor del Partit 

Popular la votarà a favor. Li sorprèn, insisteix, que Gent d’Alella, en aquest cas, es 

mantingui al marge.   
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El regidor Sr. Bardes manifesta que, a ell, també li sorprèn que una per una, totes les 

mocions i tots els punts que des de l’equip de govern posen aquí, en aquest Ple, el 

regidor Sr. Berzosa les voti afirmativament contínuament, i, sistemàticament, tot el que 

ells diguin, i una per una, sempre les hagi de rebatre i estar en contra seva. Per la qual 

cosa, diria al Sr. alcalde que el passés a l’altre costat i els deixessin a ells sols en 

l’oposició. Creu que seria el més raonable.  

 

El regidor Sr. Llorca manifesta que li agradaria matisar que el fet de commemorar, de 

reflexionar, d’aprofundir el que va ser la Mancomunitat de Catalunya, tot i que 

efectivament pugui tenir un caràcter supramunicipal, però no deixa de ser sobre una base 

de poder local del que van representar en aquest sentit les Diputacions de Catalunya. Per 

tant, no és una cosa que els quedi tan lluny i que, a més, és la Diputació de Barcelona, el 

conjunt dels municipis, els que la impulsen. Per tant, en aquest sentit, ell no estaria 

massa d’acord amb aquest argument.  

 

El regidor Sr. Berzosa que només per al·lusions del company Bardes, segurament i 

aprofitant o “a renglón seguido” del que diu el company Vicenç Llorca, efectivament, tot 

i el caràcter supramunicipal que pot tenir la moció, efectivament es tracta d’una moció 

que el que ve a fer és rememorar o recordar el que va ser aquella administració catalana, 

que era una administració justament municipalista. Va néixer des dels municipis, des de 

les diputacions, i, per tant, té un caràcter municipalista en aquest vessant. Potser, diu al 

regidor Sr. Bardes, que el que haurien de fer és justament el contrari. A ell, no se’l podrà 

acusar d’independentista o de ser proper ni a Esquerra, ni a Convergència, ni molt menys, 

entén, tampoc al PSC, i des del sentit comú sí que és cert que, en alguna ocasió, quan 

entén, amb tota humilitat i respecte també cap als altres, que des del govern es proposen 

o mocions o acords que neixen del sentit comú més que d’un posicionament ideològic 

polític, aquest regidor també hi serà. I des d’aquestes mocions propostes que neixen des 

del sentit comú en ell, el trobaran sempre. Potser hauria de ser el regidor Sr. Bardes el 

que hauria de fer-se mirar el per què sempre voten en contra de les propostes, mocions o 

acords que proposa el govern, potser. 
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El regidor Sr. Bardes manifesta que ells venien aquí amb l’abstenció, però després d’haver 

sentit el seu company Llorca hi votaran favorablement. 

 

El regidor Sr. Llorca manifesta que vol que consti en acta, ja que li ha tocat defensar la 

moció, que s’alegra molt d’aquest reposicionament de Gent d’Alella. 

 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

PRECS I PREGUNTES

 

A) El Sr. alcalde manifesta que en el Ple del mes de maig, on aprovaven provisionalment 

el POUM, el mateix dia es va presentar, dirigit als diferents grups municipals, uns 

escrits on s’instava a aquests grups municipals, a aquests regidors a no votar a favor 

de l’aprovació provisional del POUM. En aquell Ple varen rebutjar el fet i varen 

acordar encarregar un dictamen per valorar si aquell fet podia tenir algunes 

conseqüències penals per veure si emprenien accions. Ja disposen des de fa uns dies 

del dictamen emès per l’advocat Sr. Luis José Gómez Álvarez, que el que els diu és 

que aquells fets poden ser constitutius de delicte d’amenaces, però després de parlar-

ho, per part dels regidors d’aquest Consistori, entenen que, i havent-se aprovat 

definitivament per part de la Generalitat de Catalunya que és qui té l’autoritat per 

aprovar qualsevol modificació urbanística, no actuaran en aquests moments, però 

que es reserven el dret d’actuació en cas que aquelles mateixes persones, o aquella 

persona que va cometre el fet, doncs  fessin algun moviment o volguessin emprendre 

qualsevol acció en contra d’aquests regidors o del mateix Ajuntament. 
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B) La regidora Sra. Marzo manifesta que aprofita que ha sortit el tema ara i és veritat 

que ho va sol·licitar fa temps per instància, bastant de temps, a veure si des 

d’Alcaldia o des d’Administració se li pot contestar sobre quines regidories en 

aquests moments estan elaborant memòries anuals de la seva activitat i des de quin 

any. Demana si li poden contestar en el següent Ple i donar-li la informació 

disponible. 

 

 El Sr. alcalde manifesta que sí, que d’acord. 

 

C) La regidora Sra. Marzo manifesta que farà un prec en relació, ja que s’està també 

treballant,  al plec de la neteja viària. Veure si s’hi pot incorporar, no sap si en el 

plec, però veure si s’hi poden contemplar els carrers al voltant de la piscina 

municipal i el poliesportiu com una zona d’especial atenció, atès que per l’intens ús 

de les instal·lacions esportives doncs hi ha cotxes aparcats quasi de forma 

permanent a les voreres, i, per tant, la neteja que es pot fer és la que és. Li consten 

queixes de veïns de l’àrea que voldrien veure si es pot millorar aquella situació 

d’aquells carrers i possiblement dels contenidors que queden menys a la vista de la 

gent, que són objecte de més actes vandàlics. 

 

D) La regidora Sra. Marzo manifesta que no sap si pot fer aquesta pregunta a Secretaria, 

però com que no vol que quedi sobre la taula que ells voten majoritàriament en 

contra de les propostes de govern, no sap si es pot fer un còmput de les votacions 

que han fet al llarg d’aquests anys perquè li sembla que lògicament serien moltes 

més les positives que les negatives. No sap si des de Secretaria es pot fer aquesta 

feina o està tabulada d’alguna manera. Ho agrairia.  

 

 El Sr. secretari manifesta que és possible perquè només és una recapitulació de les 

actes dels plens. Si l’alcalde no hi té inconvenient i tenen una mica de “temps 

lliure”. 
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 El Sr. alcalde manifesta que si el mes d’agost hi ha algú ociós o excedentari. 

 

 

I no havent-hi més assumptes a tractar, la Presidència alça la sessió, essent les 21 hores 

5 minuts, de la qual s’estén aquesta acta que, com a secretari, CERTIFICO. 
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